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سقف تسهیلات خرد 
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تسهیلات مشاغل خانگی شدند
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سرمقاله

شرایط تحقق 
رشد اقتصادی 

رشــد اقتصادی اعلامی از 
سوی بانک مرکزی بیشتر 
ناشــی از عبــور از بیماری 
کوویــد 19 در جهــان، 
همچنین افزایش قیمت هــای جهانی، افزایش 
صادرات و واردات بر تجارت خارجی بوده اســت. 
در شرایط کووید 19 فعالیت های تولیدی و تجاری 
داخلی و خارجی در تمام کشورها به شدت افت کرد 
و تولید به کف خود رســید. این اتفاق موجب شد 
پس از عبور از این بیماری فعالیت ها به حالت عادی 
خود برگردد و رشــد تولید ناخالص که به شدت 
افت کرده بود تا حدودی به شرایط قبلی بازگردد. 

بنابراین از لحاظ...

  حســین محمودی اصل، 
کارشناس اقتصادی 
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معاونت علمی و فناوری خبر داد:

دعوت از دانش بنیان ها 
برای کاشت یک 

میلیارد درخت

بانک مرکزی: رشد اقتصادی کشور در سال 1401 به 4 درصد رسید

تداوم رشد قابل قبول فعالیت های اقتصادی
صفحه3
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بازگشت  ۳۸۱۸ واحد   راکد   به   چرخه   تولید
در   دولت    سیزدهم   تحقق    یافت

معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست 
جمهوری در فراخوانی از شرکت های دانش بنیان 
و فناور برای مشارکت در طرح مردمی کاشت یک 
میلیارد درخت دعوت کرد. با مشارکت معاونت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری؛ 
فراخوانی مبنی بر شناســایی و دعوت به همکاری 
از شــرکت های دانش بنیان و فناور برای مشارکت 
در طرح مردمی کاشت یک میلیارد درخت منتشر 
شد. ستاد اجرایی طرح مردمی کاشت یک میلیارد 
درخت در وزارت جهاد کشــاورزی به ریاست وزیر 
جهاد کشــاورزی و عضویت معاونین وزارتخانه و 
نمایندگان سایر دستگاه های همکار از جمله دفتر 
برنامه ملی توسعه شهرک های گلخانه ای و شیلاتی 
معاونت تشکیل شده است. مسوولیت کمیته اجرایی 
طرح با معاون وزیر جهاد کشاورزی و رئیس سازمان 
منابع طبیعی و آبخیزداری کشور است و امور اجرایی 
طرح توسط این سازمان پیگیری می شود. برنامه ملی 
توسعه شــهرک های گلخانه ای و شیلاتی معاونت 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری 
در این طرح ملی همکاری و مشــارکت دارد. بنا به 
ضرورت توجه جدی به ابعاد اکولوژیکی، اجتماعی 
و اقتصادی توســعه پایدار و رعایت اصول علمی و 
مبانی فنــی و اجرایی به منظور اســتمرار، تداوم و 
پایداری این نهضت، ضرورت دارد این طرح در قالب 
طرح های فنی اجرایی مصوب که بر اســاس اصول 
علمی و فنی تهیه شده باشند، به اجرا درآید. براساس 
گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری، نظارت بر حسن اجرا، نگهداری و 
مراقبت از عرصه های درخت کاری شده و نیز بررسی 
اثربخشی آن بر اســاس این طرح ها تحقق خواهد 

یافت. مشارکت همه شرکت...

اجتماعی

رئیس کمیسیون حمل و نقل شورای شهر تهران بر لزوم 
ایجاد جذابیت سفر با حمل و نقل عمومی به خصوص 
اتوبوس تاکید کرد. جعفرتشکری هاشمی درباره لزوم 
ایجاد جذابیت سفر با حمل و نقل عمومی، گفت: اینکه 
یک اتوبوس با بیش از ۵۰ مسافر در ترافیک خودروهای 
عبوری بماند درست نیســت؛ چرا که یک اتوبوس که 
وسیله حمل و نقل عمومی است و تعداد افرادی که در آن 
هستند چندین برابر یک خودروی شخصی است، با این 
روش باید همانند خودروهای تک سرنشین در ترافیک 
بماند. رئیس کمیسیون حمل و نقل شورای شهر تهران 
با بیان اینکه شرایط مســاوی خودروهای حمل و نقل 
عمومی با خودروهای شخصی سبب شده که استفاده 
از حمل و نقل عمومی جذابیتی برای مردم نداشــته 
باشــد، افزود: با مجموعه حمل و نقل شهرداری تهران 
صحبت کردیم که مسیرهای تردد ویژه را توسعه دهند تا 

اتوبوس ها در ترافیک خودروها متوقف نشوند.
وی با بیان اینکه توسعه خطوط ویژه برای اتوبوس ها، 
راندمان کاری را افزایــش داده و موجب رضایتمندی 
شهروندان می شود و همین مســئله موجب افزایش 
جذابیت سفر با حمل و نقل عمومی به خصوص اتوبوس 

می شود، گفت: راه اندازی خطوط علاوه بر اینکه سرعت 
حمل و نقل عمومی را افزایش می دهد، توجیه اقتصادی 
نیز دارد و مسافران بیشتری توسط شبکه حمل و نقل 
عمومی به خصوص اتوبوس جابجا می شــوند و از هر 
جهت که به این موضوع نگاه کنیــم مطلوبیت ایجاد 
می شود. تشکری هاشمی با بیان اینکه الزاما نباید مدل 
خطوط بی آر تی را برای ایجاد مســیر ویژه دنبال کرد، 
ادامه داد: در حال حاضر به خیابان های شــهر که نگاه 
می کنیم در دو طرف خیابان فضای پارک حاشیه ای در 
اختیار خودروهای شخصی است در حالیکه می توان در 
مسیرهای پرتردد و با تراکم بالای خودروی شخصی، 
یک لاین پارک حاشیه ای را به مسیر ویژه اتوبوس تبدیل 
کرد و همچون اتفاقی که در خیابان بهشتی رخ داده با 
حذف یک طرف پارک حاشــیه ای، مسیر را به حرکت 
اتوبوس اختصاص می دهیم. البته دقت داشته باشید که 
تنها ایجاد یک خط ویژه نمی تواند بطور کامل اثربخش 
باشد؛ بلکه باید شبکه سیستم حمل و نقل سریع ایجاد 
کرد یعنی خط ویژه اتوبوس ما در نقاطی به شبکه مترو 
نیز متصل باشد و اتوبوس هایی که در این مسیر استفاده 

می شوند نیز با کمترین توقع مسیر خود را ادامه دهند.

با توجــه به بــالا بودن هزینــه تولید پوشــاک به 
خصوص پوشاک اســلامی، مقرر شــده با افزایش 
تولید، محصــولات با قیمــت پایین تــری عرضه 
شــوند. طبق آخرین آمار حدود ۷۰۰ هــزار واحد 
صنعتی ثبت شده تولید پوشــاک در کشور و حدود 
1۰۰ هزار واحد صنعتی کوچک تولید پوشــاک در 
کشــور وجود دارد که در کنار این واحدها، تعدادی 
بی شــمار واحدهای تولید پوشــاک کوچک ثبت 
نشده فعال هســتند که نه تنها هیچ نظارتی بر آنها 
 نیست بلکه در موارد زیادی هم امکان نظارت بر آنها 

وجود ندارد.
این واحدهای تولیدی، تولیداتشــان بر پایه کشش 
بازار است، بنابراین متناسب با کشش بازار، کالا به بازار 
عرضه می کنند. قطعاً نهادهای فرهنگی نقش بسیار 
بسزایی در ذائقه ســازی مصرف کنندگان دارند. بر 
همین اساس به نظر می رسد برای اینکه عرضه پوشاک 

متناسب با حجاب اســلامی افزایش یابد، ضروری 
است نهادهای فرهنگی اقداماتی را انجام دهند و در 
زمینه آن فرهنگ ســازی کنند و البته با حمایت از 

تولیدکننده، هزینه تمام شده را کاهش دهند.
در این رابطه محمد ترکمانه در نشست خبری با اشاره 
به ضرورت تولید پوشاک اسلامی اظهار داشت: ستاد 
اجرایی فرمان امام به این حوزه ورود کرده و به دنبال 

طراحی و تولید پوشاک اسلامی جدید هستیم.
وی تاکید کرد: به دلیل اینکه تولید پوشاک اسلامی 
کم شده است وارد این حوزه شده ایم و تلاش می کنیم 
که قیمت پوشاک اسلامی را پایین بیاوریم و عرضه را 
افزایش می دهیم. ترکمانه از راه اندازی اولین کارخانه 
تولید پارچه چادر مشکی با تکنولوژی و فناوری روز 
دنیا خبر داد و گفت: به طور قطع با کاهش هزینه های 
تولید، قیمت محصولات از جمله چادر مشکی هم 

کاهش پیدا می کند.

صادق صادق دقیقی در تازه ترین فعالیت سینمایی 
خود قصد ساخت فیلمی تاریخی درباره مقاومت 1۰ 
زن ایرانی در برابر تجاوز انگلیسی ها به خاک ایران را 
دارد. صادق صادق دقیقی کارگردان سینما که نوروز 
امسال فیلم سینمایی »بچه های طوفان« را بر پرده 
سینماهای کشور داشت، در گفتگو با خبرنگار مهر 
درباره تازه ترین فعالیت های خــود گفت: این روزها 
مشغول نگارش فیلمنامه ای درباره 1۰ زن هستم که 
مربوط به مقطع حمله انگلیسی ها به ایران می شود. 
در آن مقطع 1۰ زن هســتند که جلوی انگلیسی ها 
ایستادگی می کنند و حماسه ای را خلق می کنند که 

در تاریخ ماندگار است.
وی ادامه داد: من پیش تر هم تلاش کرده ام حرف هایم 
را در فیلم هایم بزنم. فیلم »بچه های طوفان« که همین 
امسال اکران شد درباره دختری است که از عراق به 
ایران آمده و به واسطه محبتی که از مرد ایرانی دیده 
اســت، تصمیم می گیرد از پدر جانبازش پرستاری 
کند. چه مرد و چه زن در فرهنگ ایرانی همواره پاسدار 

خانواده هستند. صادق دقیقی افزود: همواره تلاش 
کرده ام در فیلم هایم ساختار خانواده را مستحکم به 
تصویر درآوردم. من هم می توانم مثل خیلی های دیگر 
فیلم های اجتماعی بسازم. اتفاقاً فیلم »مرده خور« را 
در مقطعی ساختم که نشان دهم این مدل فیلمسازی 
را هم بلد هســتم، اما فیلم های دیگری که می سازم 

هیچ گاه مورد حمایت قرار نمی گیرد.
این کارگردان ســینما ادامه داد: آنچــه برای من در 
این قصه اهمیت دارد نقشی اســت که این 1۰ زن 
در زمان حمله انگلیسی ها به ایران ایفا می کنند. من 
می خواهم روی حماسه آفرینی این زنان کار کنم و آن 
را به تصویر درآورم. این ایده را به همه آن نهادهایی که 
ادعای حمایت از سینمای اســتراتژیک را دارند هم 
ارائه کرده ایم اما همه این نهادها فقط حرف می زنند 
و هیچ وقت پای کار نمی آیند. هیچ اتفاقی هم در این 
کشور رخ نمی دهد تا زمانی که فرهنگ درست نشود. 
امیدواریم بتوانیم این فیلم را به سرانجام برسانیم. این 

یک روایت کاملاً حماسی از زنان ایران است.

مدیرکل دفتر فیلمنامه صداوسیما درباره سیاست 
دنباله ســازی در تلویزیــون گفت: خیلــی دلمان 
می خواهد دو سریال »روزی روزگاری« و »پایتخت« 

را ادامه بدهیم.
حسین اسدی زاده ضمن بیان این مطلب افزود: گروه 
نگارش سریال پایتخت پیش من نیامده اند و هنوز با 
هم درباره ادامه اش حرف نزده ایم. من خودم مجموعه 
سریال پایتخت را دوست دارم. آقای جلیلی، قائم مقام 
رئیس سازمان صداوسیما در امور فرهنگی هم مکرر 
گفته اند پایتخت الگوی فیلمنامه نویسی است. چون 

به واقعیت زندگی مردم نزدیک است.

وی در پاسخ به این ســوال که چه زمانی مذاکرات با 
گروه پایتخت انجام می شود اظهار داشت: ما الان در 
مرحله دعوت همگانی هستیم و دوست داریم تک تک 
فیلمنامه نویسان بیایند و طرح های شان را به ما بدهند.
اسدی زاده با اشــاره به این که طرحی کمدی درباره 
اغتشاشات آماده شده است درباره جزییات آن توضیح 
داد: در این طرح در دل یک موقعیت تلخ یک جابجایی 
رخ می دهد و یک نفر جای فرد دیگری قرار می گیرد. 
ما همه زورمان را می زنیم که این طرح ساخته شود. 
فعلا یک طرح ده صفحه ای است که به زودی تبدیل 

به فیلمنامه می شود.

رهبر معظم انقلاب اســلامی گفتند: جمهوری 
اسلامی ایران توانایی این را دارد که ازبکستان را 
از طریق ترکمنستان و افغانستان، به راحتی به 
آب های آزاد متصل کند ضمن آنکه زمینه های 
همکاری فراتــر از تجارت و حمل و نقل اســت 
و می توان با ابتکارات مختلــف در بخش علم و 
فناوری و بخش های دیگر همکاری های بیشتری 
داشــت. حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم 
انقلاب اســلامی عصر یکشــنبه در دیدار آقای 
»شوکت میرضیایف« رئیس جمهور ازبکستان و 
هیأت همراه، با اشاره به قرابت بی نظیر تاریخی، 
فرهنگی و علمی دو کشــور ایران و ازبکســتان 
گفتند: بایــد از این زمینه های مشــترک برای 
گسترش روابط در بخش های مختلف استفاده 

شود.
رهبر معظم انقلاب اسلامی با اظهار خرسندی 
از تجدید حیات ارتباط دو کشور بعد از یک وقفه 
طولانی افزودند: متاســفانه سال های متمادی 
روابط ایران و ازبکســتان بســیار محدود بود و 
امیدواریم این سفر و گفتگوهای انجام شده در 
تهران، سرآغاز یک آینده بهتر در روابط دوکشور 

باشد.
حضرت آیــت الله خامنه ای گفتنــد: جمهوری 
اســلامی ایران توانایی این را دارد که ازبکستان 
را از طریق ترکمنستان و افغانستان، به راحتی به 
آب های آزاد متصل کند ضمن آنکه زمینه های 

همکاری فراتــر از تجارت و حمل و نقل اســت 
و می توان با ابتکارات مختلــف در بخش علم و 
فناوری و بخش های دیگر همکاری های بیشتری 

داشت.  
ایشان خاطرنشان کردند: البته گسترش روابط 
ایران و ازبکســتان، مخالفانی هــم دارد اما باید 
بدون اعتنا به این مخالفت ها و بر اساس مصلحت 
دو کشور، تصمیم گرفت و همکاری ها را تا آنجا 
که امکان دارد، گســترش داد. در این دیدار که 
حجت الاسلام والمسلمین رئیسی رئیس جمهور 
نیز حضور داشــت، آقای »شوکت میرضیایف« 
دیدار خود با رهبر انقــلاب را یک دیدار تاریخی 
خواند و گفت: ما هــم از وقفه ای که در روابط دو 
کشور و کاهش همکاری ها وجود داشت متاسف 
بودیم و امیدواریم بــا گفتگوهایی که در تهران 
انجام شد، گام های بلندی را برداریم و همکاری ها 
در زمینه های تجاری، حمل و نقل، علم و فناوری 
و گردشگری به سطح شایســته و مطلوب خود 

برسد.
رئیس جمهور ازبکستان با تجلیل از ایستادگی 
ملت ایران در برابر تحریم ها افزود: دستاوردهای 
ملت ایــران به ویژه در حوزه علــم و فناوری که 
بخش هایی از آن را در نمایشگاه برپا شده دیدم، 
نشــان می دهد یک ملت تحت راهنمایی های 
خردمندانه رهبر خود و با اتحاد می تواند به رغم 

همه فشارها به اهداف بزرگ برسد.

رئیس جمهور با تاکید بر لزوم تهیه نقشــه راه برای 
گسترش همکاری ها و عملی شدن تفاهمات صورت 
گرفته میان ایران و ازبکســتان، حضــور پررنگ و 
موفقیت آمیز ایران در نمایشگاه بین المللی صنعتی 
در تاشکند را نشانه عزم جدی ایران در جهت توسعه 

روابط با این کشور عنوان کرد.
سید ابراهیم رئیســی رئیس جمهور در جریان سفر 
رسمی شوکت میرضیایف رئیس جمهور ازبکستان 
به ایران، در نشســت مشترک هیئت های عالی رتبه 
دو کشور، روابط ایران و ازبکستان را تاریخی و تمدنی 
و برخاســته از باورهای دو ملت توصیف و با اشــاره 
به ظرفیت های خوب دو کشــور در جهت توســعه 
همکاری، این ســفر را گام مهمی در جهت تعمیق 
روابط جمهوری اسلامی ایران و ازبکستان عنوان کرد.
رئیس جمهور در ادامه سفر همتای ازبکستانی خود به 
ایران پس از 2۰ سال، هدف گذاری برای دو برابر شدن 
مبادلات تجاری در گام اول و برنامه ریزی برای افزایش 
حجم آن به سه میلیارد دلار را به فال نیک گرفت و با 
اشاره به توافق دو کشــور برای تجارت ترجیحی، از 
وزرای مربوطه دو طرف خواست طی دو هفته آینده 
لیستی از کالاها را برای تعرفه ترجیحی میان دو کشور 

را اعلام کنند. رئیسی همچنین با تاکید بر لزوم تهیه 
نقشه راه برای گســترش همکاری ها و عملی شدن 
تفاهمات صورت گرفته میان دو کشور، حضور پر رنگ 
و موفقیت آمیز ایران در نمایشگاه بین المللی صنعتی 
در تاشکند را نشانه عزم جدی ایران در جهت توسعه 

روابط اقتصادی و تجاری با ازبکستان عنوان کرد.
رئیس جمهور با بیان اینکه پیشرفت های ازبکستان 
مایه خرسندی جمهوری اسلامی ایران خواهد بود، 
بر پیگیری توافقات انجام شــده میان دو کشور در 
حوزه های اقتصادی و تجاری، حمل و نقل و ترانزیت، 
علم و فناوری، کشاورزی، تجهیزات پزشکی و دارویی 

در جهت توسعه روابط و تبادل ظرفیت ها تاکید کرد.
رئیســی با بیان اینکه جمهوری اســلامی ایران از 
تهدیدات  و تحریم ها برای پیشرفت فرصت ساخته 
اســت، بر آمادگی ایران جهت انتقــال تجربیات در 
حوزه های مختلف علمی و اقتصادی به ازبکســتان 
تاکید کرد. رئیسی در پایان با بیان اینکه جمهوری 
اسلامی ایران هیچ مانعی پیش روی مسیر گسترش 
روابط با کشورهای همسایه نمی بیند، توسعه روابط 
ایران و ازبکســتان را به نفع دو ملت و موجب قوی تر 

شدن دو کشور دانست.

رئیس سازمان پیشگیری و مدیریت بحران شهر تهران 
از افزایش آمادگی و ایمنی تهران در برابر حوادث خبر 
داد. علی نصیری درباره میزان آمادگی پایتخت در برابر 
حوادث و نقش سازمان پیشگیری و مدیریت بحران شهر 
تهران در این آمادگی گفت:  سازمان پیشگیری و مدیریت 
بحران شهر تهران بر اساس قانونی یکسری وظایف را 
برعهده دارد که من این وظایــف را به طور کامل انجام 
می دهیم اما معنای انجام این وظایف این نیست که دیگر 
حادثه ای رخ نخواهد داد یا خسارتی برجای نمی ماند. این 
تصور که اگر مدیریت بحران تمام وظایفش را انجام دهد، 
دیگر هیچ اتفاقی رخ نخواهد داد، اشتباه است و از طرف 
دیگر نباید فراموش کنیم که مدیریت بحران وظیفه ای 

نیست که صرفا بر عهده یک سازمان باشد.
وی ادامه داد:  در همین شهر تهران حدود 1۰۰ سازمان 
و دستگاه وظایف مرتبط با مدیریت بحران را برعهده 
دارند. این سازمان ها و دستگاه ها از اجزا و بخش های 
مختلف شــهرداری تا جمعیت هلال احمر، پلیس، 
اورژانس، ادارات آب، برق، مخابرات، هواشناسی و... 
را شامل می شود. در این میان سازمان مدیریت بحران 
تیز نقش هماهنگ کننده میان این دستگاه ها را دارد 
و کمک های دانشی و... هم برای آنان انجام می دهیم. 

رئیس سازمان پیشــگیری و مدیریت بحران شهر 
تهران درباره میزان آمادگی تهــران در برابر حوادث 
و به خصوص حوادثی مانند زلزله و ســیل نیز گفت: 
با ساختاری که امروز در تهران داریم، اینطور نیست 
که بگوییم هیچ آمادگی وجود ندارد، اتفاقا در برخی 
موارد آمادگی زیادی وجود دارد. مثلا وقتی ســال 
گذشته در نقاط مختلف استان تهران از امام زاده داوود 

تا فیروزکوه و ... سیل آمد، در شهر تهران هیچ اتفاقی 
رخ نداد، این اتفاقی نبود و حتما اقداماتی برای آن انجام 
شده است. اما اینکه بگوییم پس دیگر هیچ سیلی در 
تهران رخ نخواهد داد، درست نیست، ما تمام اقدامات 
را در حد توان و امکاناتی کــه داریم انجام می دهیم. 
نصیری با بیان اینکه حدود یک ششم جمعیت کشور 
در شهر تهران ساکن هستند، گفت: همین موضوع 
سبب شده تا موضوع ایمنی و آمادگی در برابر حوادث 
حساسیت و اهمیت ویژه ای در تهران داشته باشد. در 
همین راستا ما در 22 منطقه تهران 22 مدیر بحران 
را منصوب کردیم. در هر منطقــه و ناحیه امکانات 
و پایگاه های مختلفی داریــم. در تهران 12۴ ناحیه 
داریم که در تمام آنها سوله های بحران احداث شده 
همچنین در همه محلات زیرساخت سراهای محله 
را داریم که خانه های دوام ما در آنجا مستقر هستند و 
مردم می توانند با مراجعه به آنها تحت آموزش ایمنی 
قرار بگیرند. وی درباره اینکه میزان آمادگی پایتخت 
در برابر زلزله چقدر است، گفت: لازم است برای پاسخ 
به این سوال تفاوت میان دو موضوع ایمنی و آمادگی 
را بیان کنم. گاهی این دو موضوع با هم قاطی می شود. 
اینکه چقدر ایمن و در معرض حادثه هستیم یک بحث 
است و اینکه آمادگی ما چقدر است، بحث دیگری است 
و در واقع مفهوم ایمنی متفاوت از مفهوم آمادگی است. 
ما در دوره فعلی مدیریت شهر بر موضوع ایمنی تمرکز 
بیشتری داریم. هرچند که آمادگی ما هم در مقایسه با 
سال های قبل بهتر و بیشتر شده است. اما باید بپذیریم 
که از نظر آمادگی تا حد مطلوب آن هم در شــهری 

مانند تهران فاصله داریم.

ایران می تواند به راحتی ازبکستان را به آب های آزاد متصل کندتوقف اتوبوس ها در ترافیک خودروهای شخصی در پایتخت

ایران مانعی پیش  روی گسترش روابط با کشورهای همسایه نمی بیند

رشد 3۰ درصد ایمنی پایتخت در 2دهه

سياسیفرهنگی 

تولید پوشاک اسلامی سامان می گیرد

حماسه ۱۰ زن ایرانی سینمایی می شود

دوست داریم »پایتخت« و »روزی روزگاری« را ادامه دهیم



اقتصاد2
ایران

خــرد  تســهیلات  ســقف 
۳۰۰میلیون تومان شد

طبق اعلام بانک مرکــزی حداکثر مجموع اصل 
تســهیلات خرد قابل پرداخت به هر مشتری در 
هر مؤسسه اعتباری به ۳۰۰میلیون تومان افزایش 
یافت. بانک مرکزی در بخشنامه ای به شبکه بانکی 
دستورالعمل اجرایی اعطای تسهیلات خرد را ابلاغ 
کرد. در این بخشنامه آمده است: از تاریخ ابلاغ این 
دستورالعمل، بانک ها و مؤسسات اعتباری موظف 
هستند تسهیلات خرد اعطایی را بر اساس شرایط، 
امتیاز اعتباری، رتبه اعتباری داخلی و سقف اعتبار 
مشتری در قالب قراردادهای فروش اقساطی، اجاره 
به شرط تملیک، مرابحه، جعاله و قرض الحسنه به 

مشتری پرداخت نمایند.
بانک مرکزی همچنین تأکید کرده است: اعطای 
تسهیلات در قالب »کارت اعتباری مرابحه« تا سقف 
حداکثر سیصد میلیون تومان )۳۰۰۰،۰۰۰،۰۰۰ 
ریال( در سطح تمامی مؤسســات اعتباری، به هر 
شخص متقاضی واجد شرایط در چهارچوب ضوابط 
مربوط مجاز بوده و در ســقف تسهیلات خرد به 
متقاضی در هر مؤسسه محسوب می شود. گفتنی 
است در ماده 4 دستورالعمل تسهیلات خرد تأکید 
شده است: در مواردی که مشتری قبلًا تسهیلات 
خرد از مؤسسه اعتباری دریافت نموده است، مبنای 
محاسبه مابه التفاوت قابل پرداخت به وی تا سقف 
مقرر در این دستورالعمل، سهم اصل باقی مانده از 

مانده بدهی می باشد.

عرضه خودرو در بورس لغو شد
پس از گذشت حدود سه ماه از اعلام ممنوعیت 
فروش خودرو در بورس، یک شرکت مونتاژکار 
اعلام کرد که قصد عرضه خودرو با سازوکار بورس 
را دارد امــا در نهایت پس از گــرد و خاک های 
فراوان، این عرضه لغو شد. به گزارش مهر، اوایل 
سال پیش بود که مقرر شــد انواع خودروهای 
داخلی، مونتــاژی و وارداتی از طریق بورس کالا 
عرضه شود؛ در آن برهه تعدادی خودرو نیز عرضه 
و به فروش هم رسید. این روند تا اواسط سال ادامه 
داشت و حتی اعلام شــد که با توجه به فروش 
خودرو بر اســاس قیمت های رقابتی، بخشی از 

زیان خودروسازان جبران شده است.
با این حال پس از راه اندازی ســامانه یکپارچه 
فروش خودرو و بازگشت شورای رقابت به عرصه 
قیمت گذاری خودرو، ابتدا این شــورا و در ادامه 
نهادهای ذی ربــط از جمله وزارت صمت تاکید 
کردند کــه فروش خودرو از طریــق بورس کالا 
تخلف بوده و خودروســازان چــه داخلی و چه 
مونتاژی اجازه عرضه خودرو از این طریق را ندارند.
از همان روز خودروسازان به طرق مختلف اعلام 
می کردند که تمایــل دارند محصولات خود را با 
سازوکار بورس بفروشند با این حال نهادهای ذی 
ربط قاطعانه جلوی این اقدام را گرفتند. پس از 
گذشت حدود سه ماه از اعلام ممنوعیت فروش 
خودرو در بورس کالا، یک شرکت مونتاژکار اعلام 
کرد که قصد دارد روز ۲۹ خرداد ماه خودروهای 
خود را در بورس عرضه کنــد؛ آن هم خودرویی 
را که در ســامانه یکپارچه فروش خودرو عرضه 

نکرده بود!
از روزی کــه بــورس کالا اطلاعیــه عرضه این 
خودروها را منتشــر کرد نهادهــای مختلف از 
جمله شورای رقابت و وزارت صمت در نامه های 
مختلفی تاکید کردند که نه تنها عرضه خودرو از 
طریق بورس کالا و با قیمت های تعیین شده در 
بورس )قیمت خودرو را شورای رقابت و سازمان 
حمایت تعیین می کنند( غیرقانونی است بلکه 
در صورت عرضه، شرکت مورد پیگرد قانونی نیز 

قرار می گیرد.
با این حال نه بورس کالا و نه شرکت مونتاژکار از 
عرضه خودرو عقب نشینی نکردند و تاکید کردند 
که عرضه در بورس قانونی است و به هیچ وجه از 
این تصمیم خود برنمی گردند. با توجه به تأکیدات 
بورسی ها و شرکت مذکور، به نظر می رسید که 
عرضه خودرو در بورس کالا عملیاتی شود با این 
حال اطلاعیه این عرضه از سایت بورس کالا حذف 
شد. در همین راستا اعلام شده است که »با توجه 
به قرائت های مختلف بین دستگاه های اجرایی و 
نظارتی از قوانین و مقررات موجود و نظر به تصمیم 
گیری واحد در خصوص عرضه خودرو با توجه به 
شکست سامانه یکپارچه و همچنین ابهام ایجاد 
شده در خصوص انحصار بازار خودرو، مقرر شد 

عرضه خودرو به تعویق افتد.«
بر این اساس، به نظر می رسد تا به این جای کار، 
قدرت شورای رقابت و وزارت صمت در لغو عرضه 
خودرو در بورس کالا بیشتر بوده و تا زمانی که وزیر 
جدید صمت در مورد چگونگی عرضه ها تصمیم 
گیری نکند همچنان ســامانه یکپارچه فروش 

خودرو، محل عرضه خودرو خواهد بود.

اخبار

بررســی آمارهــا حاکی 
است طی دو سال گذشته 
)۱4۰۰ و ۱4۰۱( در دولت 
سیزدهم تعداد سه  هزار و 
۸۱۸ واحد راکد در داخل و 
خارج از شهرک های صنعتی احیا شد که در مقایسه 
با دو سال پیش از آن )۹۸ و ۹۹( رشد ۲۷.۲ درصدی 
نشــان می دهد. احیای واحدهای تولیدی راکد و 
بازگرداندن آنها به چرخه تولید، یکی از مهمترین 
سیاست هایی اســت که دولت در شرایط حساس 
امروز کشــور باید برای آن برنامه ریزی داشته و با 

همه توانش آن را دنبال کند.
این رویکرد از آنجایی که کشــور از ســال ها پیش 
با شــدیدترین تحریم های بین المللی دســت به 
گریبان بــوده و در عیــن حال بیــش از هر زمان 
دیگری به تولیــد داخل متکی اســت، از اهمیت 
بســیار زیادی برخوردار خواهد بــود. البته طبق 
آنچه کــه از تلاش های ســازمان صنایع کوچک و 
شــهرک های صنعتی به عنوان یکــی از متولیان 
اصلی رونق بخشــی به بخش تولید کشــور نمود 
یافته و بیان می شــود، برنامه ریزی و پیگیری های 
مجدانه برای احیای واحدهای راکد تولیدی است 

که به نظر می رسد در مسیر درستی قرار دارد. نبود 
زیرساخت ها، نداشتن مواد اولیه، نبود سرمایه در 
گردش و عدم توانایی در پرداخت تســهیلات در 
سال های گذشته تعطیلی و رکود یا نیمه فعال شدن 
بسیاری واحدهای تولیدی را رقم زد. در این زمینه 
دولت با کمک بخش خصوصی و فعالان اقتصادی به 

طور جدی پیگیر رفع مشکلات واحدهای تولیدی 
بوده و برنامه ریزی بســیار خوبــی در این زمینه 
انجام شده است و تامین زیرســاخت ها و حمایت 
از کســب وکارها و بنگاه های کوچــک، دو برنامه 
 مهم و اولویت دار وزارت صنعــت، معدن و تجارت 

محسوب می شود.

برپایه آمارها، در ســال ۱4۰۱ تعداد یک هزار و ۷۵۱ 
واحد راکد و غیرفعــال به چرخه تولیــد و فعالیت 
بازگشت. از این تعداد واحدهای راکد مجدد راه اندازی 
شــده، یک هزار و ۲۹۸ واحد در داخل شهرک های 
صنعتی و 4۵۳ واحد در خارج از این شهرک ها بوده اند. 
این مهم با سرمایه گذاری ۲۰۶ هزار و ۲۱۹ میلیارد 
ریالی به انجام رسید که اشــتغال زایی برای ۳4 هزار 
و ۶۷۳ نفر را به دنبال داشته اســت. استان تهران با 
احیای ۲۱۱ واحد راکد، اســتان فارس با ۱۵۷ واحد 
و استان اصفهان با ۱۲4 واحد، بهترین عملکرد را در 
سال گذشته در این زمینه داشته اند. در سال ۱4۰۰ 
تعداد یک هزار و ۶۱۲ واحد و از سال ۱۳۹۱ تا پایان 
سال ۱۳۹۹ نیز ۱۰ هزار و ۱۹۳ واحد راکد مستقر در 
شهرک ها و نواحی صنعتی با همکاری کارگروه های 
تسهیل و رفع موانع تولید، دستگاه قضایی، شبکه بانکی 
و مشارکت سرمایه گذاران بخش خصوصی، احیاء و به 

چرخه تولید بازگشت.
برپایه این گزارش، بررسی مشکلات واحدهای راکد 
و غیرفعال نشان می دهد، تقریبا نیمی از مشکلات 
این واحدها به کمبود نقدینگــی برمی گردد. پس 
از آن، فقــدان بازار برای محصــولات، تامین مواد 
اولیه، اختلاف شرکا، مشکلات زیرساختی، تامین 
ماشــین آلات و مشــکلات قضایی، دلایل اصلی 

تعطیلی واحدهای یاد شده است.

در دولت سیزدهم تحقق یافت

بازگشت ۳۸۱۸ واحد راکد به چرخه تولید 

رشد تولیدات صنعتی در طول 
یکسال ۲.۳ برابر شد

معــاون صنایع عمومــی وزارت صمت گفت 
که رشــد تولیدات صنعتی از ۳.۳ درصد در 
ســال ۱4۰۰ به ۷.۷ درصد در ســال ۱4۰۱ 
رسیده اســت که رشــد ۲.۳ برابری را نشان 
می دهد. محمد مهدی بــرادران اظهار کرد: 
رشــد تولیدات صنعتی در ســال ۱4۰۰ از 
۳.۳ درصد بــه ۷.۷ درصد در ســال ۱4۰۱ 
 رســیده که حد نصاب جدیدی در ۱۰ سال 

گذشته است.
بنا بر اعــلام پایگاه اطلاع رســانی دولت، به 
گفته وی این رشد در ۸ سال دولت قبل رقم 
۱.۶ درصد بوده است. گفتنی است؛ از جمله 
هدف گذاری های برنامه هفتم، رشــد هشت 
درصدی اقتصاد اســت و برای رسیدن به این 
هدف، متوســط نرخ رشد بخشــی در حوزه 

صنعت ۸.۵ درصد تعیین شده است.
وزارت صمت نیز رشــد ارزش افزوده بخش 
صنعت را ۸.۲ درصد و بخش معدن را ۵ درصد 
برای سال ۱4۰۲ در نظر گرفته و برای رسیدن 
به این اهداف پنج دسته ســاز کار و تعدادی 
پروژه تعریف کرده اســت. در برنامه ششــم 
توسعه نیز  هشــت درصد هدف گذاری شده 
بود، اما برای رســیدن به این هدف، متوسط 
نرخ رشد بخشی در حوزه صنعت ۹.۳ درصد 
تعیین شــده بود. اما این برنامه فقط در سال 
ابتدای اجرا به هدف رســید. در اصل رشــد 
بخش صنعت در ســال ۱۳۹۶ تــا ۱4۰۰ به 
ترتیب ۹.۹، منفی ۸.۲، ۰.۷، ۱.۸ و ۳.۱ درصد 

ثبت شده است.
بر اساس گزارش مرکز پژوهش های مجلس، 
بخش صنعت به دلیل شرایط بین المللی خاص 
کشور و بازگشت تحریم ها از سال ۱۳۹۷ و به 
تبع آن افزایش هزینه های تامین مواد اولیه و 
واسطه، دخالت دولت در بازار و قیمت گذاری 
دســتوری کالاها و تغییرات مکــرر مقررات 
و دســتورالعمل ها با چالش هــای مختلف و 
کاهش ارزش افزوده مواجه شــد. اما از سال 
۱۳۹۸ با اجرای برخی سیاست های حمایتی، 
مجددا ارزش افزوده این بخش از رشد مثبت 

برخوردار شد.

سردرگمی خریداران ۴ محصول 
بدون قیمت سایپا

عدم اعلام قیمت محصولات ســایپا شرایط 
پیچیده ای را بــرای مشــتریان ایجاد کرده 
اســت چرا که مجبورنــد اقدام بــه ثبت نام 
خودروهایی کنند که قیمتشــان مشــخص 
نیست. دومین مرحله طرح فروش خودرو در 
ســامانه یکپارچه برمبنای فرآیند نوبت دهی 
برای محصــولات خودروســازان داخلی از 
۳ تا ۱۰ خردادماه  آغــاز و ۲4 خردادماه نیز 
نتایج قرعه کشــی محصولات منتشر شد. اما 
نکته اینجاست هنوز مشــتریان 4 محصول 
سایپا شامل کوییک GX، ساینا GX، شاهین 
اتوماتیک و اطلــس اطلاعــی از قیمت این 
خودروها ندارنــد و نمی داننــد خودروهای 
 ثبت نامی را بایــد با چه قیمتــی خریداری

 کنند.
عدم اعلام قیمت محصولات ســایپا شرایط 
پیچیده ای را برای مشــتریان ایجاد می کند. 
آن ها اقدام به ثبت نــام خودروهایی می کنند 
که قیمت آن ها مشخص نیست. علاوه بر این 
با توجه به نوســانات لحظه ای بازارها، امکان 
پیش بینی میان مدت و حتی کوتاه مدت قیمت 
خودرو امکان پذیر نیســت. به عبارت دیگر، 
پیش ثبت نام این خودروها برای مشــتریان با 

ریسک همراه است.
نکته دیگــر اینجاســت عدم اعــلام قیمت 
محصولات سایپا باعث شــده تا بازار حدس و 
گمان ها بر سر قیمت این محصولات داغ شود. 
بنابراین متقاضیان ترغیب می شوند تا به جای 
انصراف، برای تحویــل خودروها صبر کنند. 
بااین حال امــکان دارد در زمان اعلام قیمت 
نهایی این خودروها، متقاضیان غافلگیر شوند 

و امکان تهیه وجه موردنیاز را نداشته باشند.
کســب اطلاع از وضعیت بررســی قیمت 4 
محصول ســایپا حکایت از آن دارد که بخش 
های متولی از جمله سازمان حمایت و شورای 
رقابت همچنــان در حــال ارزیابی اطلاعات 
تعیین قیمت نهایی این خودرو هستند و هنوز 
به نتیجه نهایی نرســیده اند در این شــرایط 
خریداران این خودروهــا همچنان بلاتکلیف 
بوده و بایــد منتظر اعلام قیمــت نهایی این 

خودروها باشند.
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رضوانی فر گفت: مجموعه ای از تســهیل گری ها 
در ســال جاری برای واردات مواد دارویی درنظر 
گرفته شده و ترخیص دارو به صورت ۹۰ درصدی 

انجام می شود.
محمد رضوانی فر رئیس کل گمرک در نشســت 
علنی مجلس شورای اســلامی در جریان بررسی 
سومین گزارش کمیسیون بهداشت و درمان در 
مورد بررســی عملکرد دســتگاه های اجرایی در 
دو حوزه واردات و ترخیص تجهیزات پزشــکی و 
مدیریت بازار دارویی کشــور گفت: در خصوص 
حقوق ورودی دارو مواد اولیه و تجهیزات مصرفی 
پزشــکی، مواد اولیه و خطوط شیمیایی تولید بر 
اســاس بند )ز( تبصره )۶( قانون بودجه امسال از 
4 به یک کاهش پیدا کرد و در خصوص دارو های 
ساخته شده و شیرخشک نیز در بند )ب( تبصره 
)۷( بودجه ۱4۰۲ با وجود ابلاغ با تأخیر فهرست، 

حقوق ورودی از 4 به یک کاهش پیدا کرد.

رئیس کل گمرک ایران تصریح کرد: بر اســاس 
جلســاتی که در محضر رئیس مجلس داشتیم و 
حمایت ویژه وی مجموعه ای از تسهیل گری ها در 
سال جاری برای واردات مواد دارویی درنظر گرفته 
شده که اولاً با مصوبه ای که از مجلس گرفته شد 
و لیستی که از مجلس اخذ شد، ترخیص دارو به 
صورت ۹۰ درصدی انجام می شود. این موضوع در 
شرایطی است که حتی اگر فرآیند ثبت سفارش 

دچار ایراد باشد.
وی ادامه داد: ترخیــص دارو هم در خصوص دارو 
بوده و هــم در خصوص مواد اولیه؛ نشســتی در 
حضور دکتر قالیباف در تاریخ ۱۸ اردیبهشت ماه 
داشــتیم که نرخ پایه ضمانت نامه ها حدود ۵۰۰ 
میلیون تومان بود که این عــدد به ۲۰۰ میلیون 
تومان کاهش پیدا کرد تا شرکت ها بتوانند از این 

امکان استفاده کنند.
رضوانی فر تصریح کرد: این مســئله برای مالیات 

بر ارزش افزوده نیز تحقق پیدا کرد و مقرر شــد 
بابت مالیات بر ارزش افزوده شرکت های دارویی 
ضمانت نامه پذیرفته شود. رئیس کل گمرک ایران 
تصریح کرد: همچنین بر اساس ضمانت نامه ای که 
داشتیم مقرر شد تجهیزات دارویی با حداقل اسناد 
ترخیص شود و این موضوع با همراهی مسئولان 

وزارت بهداشت انجام می گیرد.
وی اضافه کرد: امکان دیگری که رئیس کمیسیون 
بهداشت به آن اشــاره کرد که اگر اجرایی نشود 
هزینه های شرکت های دارویی افزایش می یابد، 
حمل یکســره اســت که در خصوص دارو های 
زنجیره سرد، واکسن ها و دارو های فوریتی است. 
در خصوص این دارو ها ما از امکان حمل یکســره 
اســتفاده می کنیم یعنی از زمانی کــه دارو وارد 
گمرک می شود مستقیماً به انبار شرکت ها منتقل 

و تشریفات گمرکی پس از آن انجام می شود.
رضوانی فر با بیــان اینکه از ســوی دیگر امکان 

پرداخت نســیه دارو نیز فراهم شده است، افزود: 
ظرفیتی در ماده 4۲ قانون امــور گمرکی ایجاد 
شده که با تضمین بالاترین دستگاه مقام اجرایی 
این امکان وجــود دارد که اگر اســناد و مدارک 
کامل نباشــد، ترخیص انجام شــود کــه از این 
ظرفیت طی سه ماه گذشته نیز استفاده شده که 
بالاترین اســتفاده از این ظرفیت نیز در خصوص 
 شــرکت سرم ســازی رازی بود که با تعهد وزیر 

ترخیص شد.
رئیس کل گمرک ایران تصریــح کرد: همچنین 
شرکت های دارویی و خدمات دارویی تأکید دارند 
که در خصوص تکمیل خطوط تولید دچار مشکل 
هستند که در این زمینه از ظرفیت بند )۱( ماده 
)۳۸( قانون صادرات و واردات استفاده شد، و امکان 
ترخیص لوازم یدکی و تجهیزات مصرفی صنعت 
دارو بدون ثبت سفارش فراهم کردیم که توقفی در 

خطوط تولید از این بابت به وجود نیاید.

مدیر اعتبارات بانک مرکزی گفت: بانکهای ملی، ملت، 
تجارت، صادرات، رفاه، پســت بانک و قرض الحســنه 
مهر ایران به عنوان عامل پرداخت تســهیلات مشاغل 
خانگی هستند که با معرفی افراد از سامانه وزارت تعاون، 

تسهیلات به آنها پرداخت می شود.
پرداخت تسهیلات برای مشاغل خانگی با ابلاغ بخشنامه 
و تعیین برش های اســتانی، از اردیبهشــت آغاز شده 
اســت.طبق گفته ی مهدی صحابــی, مدیر اعتبارات 
بانک مرکزی امسال با همکاری وزارت تعاون، پرداخت 
اعتبارات قرض الحسنه با تعیین توزیع استانی، آغاز شده 
است. سال گذشته ۳ هزار میلیارد تومان سهم بانک ها از 
تسهیلات مشاغل خانگی بود که بیش از ۹۰ درصد آن 
محقق شد، امسال این اعتبارات با ۳۳ درصد افزایش به 4 

هزار میلیارد تومان رسیده است.
صحابی گفت : اگر بتوانیم تا مهرمــاه بخش عمده ای 
از تسهیلات مشــاغل خانگی را پرداخت کنیم، منابع 
جدیدی از ســوی بانک مرکزی به این طرح اختصاص 

پیدا می کند. مدیر اعتبارات بانک مرکزی با اشاره به اینکه 
فرایند ثبت نام در سامانه وزارت تعاون شروع شده است، 
گفت: در کمترین زمان افراد معرفی شده از سوی سامانه 
به بانک معرفی و تسهیلات پرداخت می شود. وی گفت: 
بانکهای ملی، ملت، تجارت، صادرات، رفاه، پست بانک 
و قرض الحســنه مهر ایران به عنــوان عامل پرداخت 
تسهیلات مشاغل خانگی هستند که با معرفی افراد از 
سامانه وزارت تعاون، تسهیلات به آنها پرداخت می شود.

معاون وزیر کار نیز گفت: امسال با کمک بانک مرکزی 
4 هزار میلیارد تومان برای مشاغل خانگی در نظر گرفته 
شده است. محمود کریمی بیرانوند گفت: با تدابیر انجام 
شده ۹۵ درصد مجوزهای مشاغل خانگی پس از دریافت 
اطلاعات متقاضیان به صورت آنی صادر می شــود و ۵ 
درصد بقیه مجوزها به خاطر رعایت مسائل بهداشت و 
سلامت باید مجوزهای لازم از سازمان غذا و دارو دریافت 
کند؛ به عنوان مثال مشاغل مرتبط با طبخ غذا و مشاغلی 
که نیاز به مراقبت ویژه و بازدیدهای میدانی دارد ۵ درصد 

از مجوزها را تشکیل می دهد که برای سلامت مردم در 
مورد آن قدری سخت گیری می شود.

وی گفت: کدرشــته های مربوط به بهداشت و سلامت 
جامعه چون نیاز به بازدید از محل تولید دارد قدری طول 
می کشد و ا ین امر درستی است چون با سلامت مردم در 
ارتباط است.به گفته معاون توسعه اشتغال وزیر تعاون، از 
اول دولت تا پایان سال گذشته ۲۸۰ هزار فقره مجوز برای 
مشاغل خانگی صادر شده است که نسبت به دوره مشابه 
قبل از رشد ۲۰۰ درصدی برخوردار شده و در این مدت 

۱۶۰ هزار اشتغال ایجادی به دست آمده است.
کریمی بیرانوند همچنین گفت: در سال گذشته ۲۱۸ 
هزار مجوز مشاغل خانگی دادیم و شعار ما این است که 
هر خانه یک واحد تولیدی شود و در حال حاضر تعداد 
کدمجوزهای مشاغل خانگی به ۶۰۰ عنوان رشته رسیده 
است.وی ادامه داد: هر کس که می خواهد کاری انجام 
دهد زمینه آن فراهم است از ۲۱۸ هزار مجوز صادر شده 
در سال گذشته ۸۰ درصد مربوط به بانوان بود و بانوان 

با دریافت این مجوزها در خانه اقدام به راه اندازی کسب 
و کار می کنند. وی اظهار داشــت: از 44 هزار نفری که 
برای دریافت تسهیلات معرفی شده اند، ۳۵ هزار نفر از 
گیرندگان تسهیلات از بانوان بودند، یعنی آن هم حدود 
۸۰ درصد تسهیلات به زنان اختصاص یافته است.معاون 
توسعه اشــتغال وزیر تعاون گفت: سال گذشته اعتبار 
مشــاغل خانگی ۳ هزار میلیارد تومان بود که با کمک 
بانک مرکزی و بانک ها بیش از ۹۰ درصد آن پرداخت شد 
و برای اولین بار سال گذشته ۲ هزار و ۹۰۰ میلیارد تومان 

از تسهیلات در مشاغل خانگی جذب شد.
معاون توسعه اشتغال وزیر تعاون گفت: امسال با کمک 
بانک مرکزی 4 هزار میلیارد تومان برای مشاغل خانگی 
در نظر گرفته شده است که این اعتبار نسبت به سال قبل 
از رشدی معادل ۳۵ درصد برخوردار است و بانک مرکزی 
قول داده است که اگر تا پایان مهرماه امسال ۷۰ درصد 
منابع را جذب کنیم، منابع جدیدی از سوی بانک مرکزی 

اختصاص می یابد.

طبق گزارش شورای عالی مســکن، در قالب طرح 
ساماندهی بنگاه  های املاک ۱۰۶ بنگاه املاک در ۳ 
استان تهران، البرز و زنجان پلمب شد. مرحله نخست 
ســاماندهی بنگاه های مشــاور املاک در شهرهای 
جدید اســتان تهران، البرز و زنجان در دستور کار 

قرار گرفت.
طبق  گزارش شورای عالی مسکن، در شهر جدید پردیس 
۱۵۳ بنگاه مشاور املاک مورد بازرسی قرار گرفتند که از 
این تعداد ۲۹ واحد پلمب تعزیرات وا ماکن شدند. در شهر 
جدید پرند نیز ۵4 بنگاه املاک بازرسی شد و ۲۰ بنگاه 
پلمب شد. در شهر جدید هشــتگرد از ۲۰ بنگاه مشاور 
املاک بازرسی شده نیز ۶ بنگاه مشاور پلمب شد. بر اساس 
این آمار، در استان زنجان ۵۱ بنگاه مشاور املاک توسط 
تعزیرات و اماکن پلمب شدند. مجموع جرایم ۱۰۶ بنگاه 
مشاور املاک در مرحله نخست ساماندهی پملپ شدند 

نیز از ۳ میلیارد تومان بیشتر شد.
طرح ساماندهی بنگاه های مشاور املاک در ماه گذشته 
توسط وزارت راه و شهرسازی اجرایی شد که تخلفاتی 
نظیر نبود جواز کســب، ثبت قرارداد در مبایعه نامه 
غیرمجاز و عدم دریافت کد رهگیری، گران فروشــی 
و دریافــت حق الزحمه بیش از میــزان ابلاغی، عدم 
صدور صورتحساب، عدم نصب جواز کسب در رؤیت 

مشتریان، عدم رعایت ســقف افزایش اجاره اعلامی، 
کتمان درآمد مالیاتی و اخلال در بازار املاک و زمین 
در قالب قوانین تعزیزات حکومتی، قانون مالیات های 
مســتقیم و اقدام اطلاعاتی حکم دادستان احراز شد. 
در گشت های مشترک ســاماندهی بنگاه های مشاور 
املاک نماینده وزارت راه و شهرسازی و وزارت کشور، 
نماینــدگان ســازمان تعزیرات حکومتــی، نماینده 
اصناف، نماینده فراجا، نماینده سازمان امور مالیاتی و 

بسیج اصناف حاضر هستند.
در این رابطه اقبال شــاکری، نماینده مجلس شــورای 
اسلامی می گوید: یک دانشجوی دکتری که عمرش را 
درس خوانده، ماهانه 4 میلیون تومان دریافتی دارد اما 
همین دانشجو برای یک قرارداد اجاره باید در یک روز، 
۱۵ میلیون تومان کمیسیون اجاره بدهد، ما باید از خود 
بپرسیم چرا یک بنگاهی با سوار شــدن روی خلا های 
قانونی کشــور، در یک روز حقوق ۳ ماه این دانشجور را 
کســب کرده و زمینه ناامیدی را در قشر تحصیل کرده 

جامعه را ایجاد کند.
بر اســاس گزارش های متعدد، اخلال مشاوران املاک 
در بازار مسکن طی سال های گذشته زمینه تحت فشار 
قرار گرفتن معیشت مردم را فراهم کرده بود و شکایات 

بسیاری، از این صنفِ فعال در کشور به ثبت می رسد. 

سخنگوی کمیسیون صنایع و معادن مجلس گفت: 
واردات خودروهای کارکرده کمتر از ۵ سال، ارزبری 
کمتری دارد و قیمت آن هم برای مردم مناســب 
است. روح الله عباس پور با اشاره به تصویب کلیات 
لایحه دوفوریتی الحاق موادی به قانون ساماندهی 
صنعت خــودرو مربــوط بــه واردات خودروهای 
کارکرده، اظهار داشت: هر نوع واردات خودرو روی 

قیمت و کیفیت خودرو تأثیر می گذارد.
وی با اشــاره بــه اینکه دو مشــکل بــزرگ ما در 
صنعت خودرو مربوط به کیفیــت پایین و قیمت 
بالای خودرو اســت، گفت: واردات باعث می شود 
کیفیت خودروهای داخلی هــم افزایش یابد، چرا 
که خودروســازان داخلی به خوبــی می دانند اگر 
روی ارتقای کیفیت محصولات خــود کار نکنند، 
جامعه به سمت خرید خودروهای خارجی ترغیب 
می شــود. بر این اســاس، واردات باعث می شود 
خودروســازان داخلی اقدامات لازم را برای ارتقای 

کیفیت محصولات خود انجام دهند.
سخنگوی کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای 
اسلامی با بیان اینکه واردات منجر به این می شود 
که خودروسازان داخلی قیمت تمام شده خودرو را 
کاهش دهند، تصریح کرد: واردات خودرو اقدامی 

مهم برای حمایت از مصرف کنندگان و تنظیم بازار 
اســت، چرا که زمانی که تقاضای خودرو بیشتر از 
عرضه باشد، واردات خودرو باعث می شود کمبودها 

و نیازهای موجود مرتفع شود.
وی ادامــه داد: واردات خودروهای کارکرده کمتر 
از ۵ ســال ارزبری کمتری دارد و باعث می شود ارز 
کمتری از کشــور خارج شود. از ســوی دیگر این 
خودروها نسبت به خودروهای دیگر راحت تر وارد 
کشورمان می شــود، چرا که واردات خودروهای نو 
شرایط خاصی دارد و باید فناوری آن هم وارد شود 
و یکســری موارد مهم دیگر هم وجود دارد که باید 

مدنظر قرار گیرد.
عباس پور تاکید کرد: واردات خودروهای کارکرده 
کمتر از ۵ سال خوب است و قیمت آن برای مردم 
مناسب و ارزان تمام می شود و از سوی دیگر کیفیت 
آن هم خوب است و اســتانداردهای لازم را دارد. 
نماینده مردم بوئین زهرا در مجلس شورای اسلامی 
بیان کرد: قیمت اینگونه خودروها ارزان تر است و هم 
خدمات پس از فروش دارد و از سوی دیگر در بازار 
خودرو تحول ایجاد می کنــد. قیمت این خودروها 
نسبت به خودروی نو کمتر اســت، بنابراین تعداد 

خودروهای وارداتی افزایش می یابد.

ترخیصداروازگمرکبهصورت۹۰درصدیانجاممیشود
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3 بازار

سخنگوی صنعت برق از عدم همکاری ۱۱۰ دستگاه اجرایی در مدیریت مصرف 
برق خبر داد و گفت: ادارات دولتی و نهادهای عمومی غیردولتی در تمامی استانها 
که الگوی مصرف را رعایت نمی کنند در هفته ابتدایی تیرماه به صورت رسمی 
اسامی شان اعلام خواهد شــد. مصطفی رجبی مشهدی، مدیرعامل شرکت 
مدیریت شبکه برق ایران، اظهار داشت: از ابتدای سال تاکنون بیشترین رکوردی 
که در اوج بار ثبت کردیم عدد 66 هزار و 8۰ مگاوات است که رشد 6.5 درصدی 

مصرف برق را نسبت به سال گذشته نشان می دهد.
وی افزود: رشد سالیانه متعارف مصرف برق حدود 2یا 3 یا 4درصد است که رشد 
مصرف 6.5 درصد، رشد بسیار بالایی است؛ بخشی از این رشد مصرف مربوط 
به فعالیت های بخش تولیدی کشور و بخشی دیگر هم به دلیل گرمای زودرس 
هواست که در بیشتر استان های کشور غالب شده و منجر به افزایش استفاده 
از وسایل سرمایشی در هفته های گذشته شده است. سخنگوی صنعت برق 
درخصوص مصرف برق در ادارات گفت: باتوجه به عدم تغییر ســاعت رسمی 
کشور در سال جاری، آغاز ساعت اوج مصرف برق از ساعت ۱۱ صبح لغایت ۱7 
عصر است که در صورت خاموش کردن وسایل سرمایشی بعد از پایان ساعت کار 
یعنی ساعت ۱3 کمک بزرگی به کاهش مصرف برق ادارات خواهد شد. رجبی 
مشهدی تصریح کرد: ۱۰۰۰ مگاوات کاهش مصرف برق معادل مصرف یک شهر 
با جمعیت یک میلیون نفر و یا نیاز برق کل کارخانجات سیمان کشور است که 

مدیریت مصرف برق در ادارات بسیار تاثیرگذار خواهد بود.
وی افزود: برای تولید ۱۰۰۰ مگاوت برق، باید ۱5۰۰ مگاوات نیروگاه احداث 
شود ولی اگر ۱۰۰۰ مگاوات کاهش مصرف برق در سیستم اداری کشور اتفاق 

بیفتد، که حدود 3۰ درصد کاهش مصرف برق در ساعت اداری است، مانند این 
است که نیروگاهی با ظرفیت ۱۰۰۰ مگاوات ، برای تامین برق در بخش اداری 
احداث کردیم و می توانیم برق تولیدی آن را در اختیار بخش های دیگر از جمله 

بخش های تولیدی و صنعتی کشور قرار دهیم.
رجبی مشهدی با تبیین اینکه تاکنون با اجرای طرح مدیریت مصرف برق ادارات 
شاهد رکورد حدود 64۰ مگاواتی بودیم گفت: هنوز تمامی ادارات ، دستگاه های 
اجرایی و نهادهای عمومی غیردولتی ) بانک ها و شهرداری ها(، به طور کامل در 
این طرح مشارکت نکردند و در روز گذشته علی رغم تذکرات بسیار، برق بانک 

های متخلفی که بیش از الگوی مصرف برق استفاده کردند، را قطع کردیم.
سخنگوی صنعت برق ادامه داد: تاکنون حدود ۱۱۰ دستگاه اجرایی از جمله 
6 وزارتخانه متاسفانه همکاری لازم را نداشــتند، ولی با تذکراتی که دریافت 
کردند به تدریج از تعداد آنها کمتر خواهد شد و ادارات دولتی و نهادهای عمومی 
غیردولتی در تمامی اســتانها که الگوی مصرف را رعایت نمی کنند در هفته 
ابتدایی تیرماه به صورت رسمی اسامی شان اعلام خواهد شد و مسؤولان اجرایی 
دستگاه ها بایستی کارشناسان بخش انرژی را مکلف کنند که برروی سیستم 
های سرمایشی نظارت کنند تا در شرایط ناترازی برق، بتوانیم برق مورد نیاز 

بخش های دیگر را تامین کنیم.
رجبی مشهدی درخصوص نحوه برخورد با مسئولان اجرایی این نهادها گفت: در 
صورتی که پرمصرفی در برخی از ادارات مستمر تکرار شود حتما در هیات وزیران 
مطرح خواهد شد و فهرست آنان به مقامات بالاتر و مافوقشان ارایه می شود، ولی 
در هر حال مطابق مصوبه هیات وزیران، بالاترین مقام مسئول اجرایی در ادارات 

مسولیت پاسخگویی را خواهد داشت . سخنگوی صنعت برق درخصوص نحوه 
پایش مصرف برق ادارات گفت: با نصب کنتورهای هوشمند در ادارات میزان 
مصرف برقشان رصد می شــود و هیچ افزایش مصرفی از نظر همکاران ما در 
شرکت های توزیع دور نخواهد ماند وتلاش می کنیم که بتوانیم در شرایطی که 
هوا گرم است به تمامی نقاط کشور برق رسانی کنیم تا تمام مشترکان بتوانند از 
برق پایدار استفاده کنند. رجبی مشهدی در پاسخ به اینکه آیا وزارت نیرو خودش 
مدیریت مصرف برق را رعایت میکند یا خیر، گفت: وزارت نیرو با استفاده از یک 
دستگاه مولد مصرف برق خود و سایر دستگاه های مرتبط را تامین می کند. طی 
ابلاغ ویژه وزیر نیرو، دستگاه های مرتبط با وزارت نیرو مکلفند با سرعت و دقت 
بیشتری در تمامی نقاط کشور میزان مصرف برق خود را نظارت و پایش کنند و 
همکاران ما در وزات نیرو به جهت مطلع بودن از شرایط تامین برق در کشور ، به 
خوبی این موضوع را رعایت می کنند و هموطنان عزیز در صورتیکه در هر جایی 
عدم رعایت مدیریت مصرف برق را مشاهده کردند می توانند با تماس با شماره 
۱24 وزارت نیرو را مطلع نمایند. سخنگوی صنعت برق با تاکید بر اینکه اجرای 
طرح مدیریت مصرف در بخش خانگی که تا پایان شهریور ماه ادامه دارد گفت: 
امسال خوشبختانه نرخ پاداش صرفه جویی از 5۰۰ تومان در هر کیلووات ساعت 
به 2۰۰۰ تومان افزایش یافته که این امر جذابیت لازم را برای تمامی مشترکان به 
همراه خواهد داشت و تمام مشترکان چه آنهایی که مصرف شان بیشتر از الگوی 
مصرف باشد و چه کمتر، می توانند در این طرح مشارکت کنند و نسبت به سال 
قبل مصرف برق شان را مدیریت و کاهش دهند و در نتیجه قبض رایگان و یا 

برخوردار از پاداش دریافت کنند.

مصرف برق رشد ۶.۵درصدی دارد 

عدم همکاری ۱۱۰ دستگاه اجرایی در مدیریت مصرف برق
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مدیر مرکز بار و انرژی کشــور گفت: تلاش شده 
تا برنامه مدیریت مصرف صنایع در هر منطقه به 
طور کامل مشابه با سال گذشته و حتی بهتر از آن 
اجرا شود. مهدی درفشیان مدیر مرکز مدیریت بار 
و انرژی کشور ضمن بیان مطلب فوق گفت: سال 
گذشته با همه محدودیت هایی که در حوزه برق 
و گاز وجود داشــت و ناترازی هایی که همچنان 
پابرجاســت، توانســتیم 7 درصد برق بیشتری 
به نسبت ســال ۱4۰۰ به صنایع تحویل دهیم. 
در واقع این رشــد مصرف در کنار ثبات برنامه 
مدیریت مصرف نســبت به گذشته، از مدیریت 
مصرف کمتر صنایع و برق رسانی بیشتر به این 

بخش حکایت دارد.
درفشــیان بیان کرد: از نکات مهــم برنامه های 
امسال این است که هر روز و یا ساعتی از شبانه 
روز که پایداری شبکه برق کشــور اجازه دهد، 
حتما در برنامه مدیریت مصرف گشایشی ایجاد 
خواهیم کرد. کما اینکه ســال گذشته تا پایان 
تابستان، 58 درصد از برنامه اولیه ای که با وزارت 
صمت تفاهم کردیم اجرا شد و 42 درصد از آن 
اجرا نشد که به معنای گشایش در برنامه و برق 
رسانی بیشتر است و امسال نیز این موضوع برقرار 

خواهد بود.
مدیر مطالعات و پایش سیستم های گسترده در 

خصوص یکی از تفاوت های برنامه امسال با سال 
گذشته اظهار داشت: امسال با توجه به تجربیات 
ما، شرکت های برق منطقه ای، صنایع و وزارت 
صمت، برنامه ریزی های لازم را به صورت بهینه 
و 2 تا 3 ماه زودتر تدوین کردیم. امسال با صنایع 
مختلف )آلومینیوم، فولاد، سیمان و ...( از نزدیک 
مذاکره کردیم تا با محدودیت ها و نیاز های آن ها 
بیشتر و بهتر آشنا شویم. با توجه به این داده ها 
همکاران ما از انواع خطوط تولید، تکنولوژی های 
به کار رفته، محصولات و قیود مهم صنایع بانک 
اطلاعاتی جامع و دقیقــی تهیه کردند تا ضریب 
خطای برنامه را بتوانیم به کم ترین میزان ممکن 

برسانیم.
او افزود: همه این اقدامات منجر شــد که برنامه 
امسال عملیاتی تر شود و مصداق آن این است که 
امسال از ۱۰۰ درصد برنامه مدیریت مصرف، 82 
درصد به برنامه هایی مربوط می شود که صنایع 
می توانند با ظرفیت 4۰ تا 8۰ درصد کار کنند. 
یعنی اگر صنعتی ۱۰۰ مگاوات برق نیاز دارد، ما 
در بازه پیک روز که بیشترین محدودیت را داریم، 
4۰ تا 8۰ مگاوات بــرق تامین خواهیم کرد و در 
نیمه شب هم از ساعت ۱2 تا 8 صبح در مصرف 
برق محدودیتی وجود نــدارد لذا صنایع به هیچ 

عنوان تعطیل نخواهند شد.

رئیس اتحادیه خیاطان زنانه و مردانه تهران در آخرین 
وضعیت بازار کسب و کار این صنف گفت: خوشبختانه 
در حال حاضر وضعیت کسب وکار صنف ما بهبود یافته و 
رو به رونق گرفتن پیش مي  رود و دلیل آن را مي توانیم 
درگران شدن ارز و رقابتي بودن بازار ایران جستجو کنیم. 
اکبر صدقي، رئیس اتحادیه خیاطان زنانه و مردانه تهران 
درگفت وگو با پایگاه خبري اتــاق اصناف تهران درباره 
اتحادیه صنف خود گفت: افزود: به دلیــل ارزان بودن 
نیروي کار در کشورکه حتي از نیروي کارگر هم در چین 
هم ارزان تر است دوخت لباس و تبدیل پارچه به پوشاک 

در ایران ارزان تر از سایر کشورهاست.
رئیس اتحادیه خیاطان زنانه و مردانه تهران، بالا رفتن 
قیمت تمام شده کالاهاي وارداتي قدرت مردم را براي 

تهیه این کالاها کاهش داده است. نیروي کار در ایران 
ارزان تر از ســایر کشورهاســت. پارچه هاي داخلي 
۱۰۰درصد گران شده اند. صدقي در ادامه بیان کرد: 
یکي دیگراز دلایل این اســت که قاچاق کالا و حتي 
واردات کالا از طریــق مبادي گمرکي دیگر مقرون به 
صرفه نیست، زیرا قیمت تمام شده کالاي وارداتي خیلي 
بالا رفته و قدرت مردم براي خرید این اجناس کاهش 
یافته است. رئیس اتحادیه خیاطان زنانه و مردانه تهران 
عنوان کرد: در شرایط کنوني کشور اگر گراني مواد اولیه 
کنترل شود مي توانیم بیش از پیش شاهد بهبود کسب 
وکار در این صنف باشیم؛ ولي متاســفانه در سه ماه 
گذشته قیمت بسیاري از پارچه هاي داخلي افزایش 

۱۰۰در صدي داشته اند.

تولید خودروی سواری در سال ۱4۰۱ نسبت 
به ۱4۰۰ رشد 36 درصدی داشت، همچنین 
وصول حقوق دولتی معادن در سال ۱4۰۱ 
بیش از 96 درصد نســبت به سال قبل از آن 
رشد داشته است. ارزیابی عملکرد و بررسی 
میزان موفقیت دولت در عمــل به وعده ها، 
مستلزم شناخت نسبت به وضعیت و شرایط 

شروع به فعالیت آن است.
خط مشی دولت سیزدهم، پرهیز از حاشیه ها و 
تمرکز بر کار و تلاش برای حل مشکلات بوده 
است، اما با توجه به گذشت  نزدیک به دو سال 
از فعالیت دولت و به منظــور ارزیابی دقیق 
عملکرد و اقدامات صورت گرفته، تشــریح 
شرایط کشور در زمان شــروع به کار دولت 

ضرورت دارد.
دولت سیزدهم در دو ســال فعالیت خود با 
چالش های جدی مواجه بوده اما با این حال از 
تمرکز دولت بر حل مسائل و مشکلات مردم 
کاسته نشد و مســیر تحول و پیشرفت ادامه 
پیدا کرد؛ اکنون با گذشت حدود دو سال از 
فعالیت های دولت و به بهانه دومین سالگرد 
انتخابات، فرصتی مناســب برای بررسی و 
ارزیابی دســتاوردهای حاصله و مسیر طی 
شــده در راستای تحول و پیشــرفت فراهم 

آمده است.
 ارزش افزوده بخش معدن از زمستان ۱399 
تا بهار ۱4۰۱ با رشــد منفی مواجــه بود ، با 
فعالیت دولــت مردمی و اهتمــام به احیا و 
فعال ســازی ظرفیت های معدنی کشور، در 
تابستان ۱4۰۱ و پس از 6 فصل، رشد ارزش 
افزوده بخش معدن به ۰.7 درصد و در پاییز 
 ۱4۰۱ با افزایش قابل توجــه به 2.6 درصد 

رسید.
در ســال ۱399 حقوق دولتی وصول شده 
معادن 6.6 هزار میلیارد تومان بوده که این 
رقم در ســال ۱4۰۰ و ۱4۰۱ بــه ترتیب به 
۱9.2 و حدود 38 هزار میلیارد تومان افزایش 
داشته اســت. بنابراین، وصول حقوق دولتی 
معادن در ســال ۱4۰۰ حدود ۱9۰ درصد 
و در ســال ۱4۰۱، بالغ بر 96 درصد رشــد 
داشته است. رشد حدود ۱۰۱ درصدی تولید 
انواع ماشــین آلات معدنی و راهســازی در 
سال ۱4۰۱ نسبت به ســال ۱4۰۰ از دیگر 
فعالیت ها در این حوزه است؛  در سال ۱4۰۰ 
تعداد ۱.738 دســتگاه انواع ماشــین آلات 
معدنی و راهسازی در کشور تولید شد  که در 
سال ۱4۰۱ به 3 هزار و 5۰۰ دستگاه افزایش 

یافته است . 
دولت سیزدهم به مســئله تولید خودرو نیز 
اهتمام ویژه ای داشــته است به طوری که در 

دو سال گذشته تولید خودرو به صورت قابل 
توجهی افزایش یافته است.  از شروع به کار 
دولت سیزدهم تاکنون بیش از یک میلیون 
و 944 هزار و ۱48 دستگاه خودروی سواری 
تولید شده است و در مدت یاد شده 25۰ هزار 

و 75۰ دستگاه وانت نیز تولید شده است. 
تولید 4 هزار و 26 دســتگاه خــودروی ون، 
تولیــد 4 هــزار و 256 دســتگاه اتوبوس و 
مینی بوس، تولید 47 هزار و 779 دســتگاه 
خودروی ســنگین )کامیون و کامیونت( و 
تولید 729 هزار و 99 از دیگر دستاوردهای 

دولت سیزدهم در 2 سال گذشته است. 
 تولید خودروی سواری در سال ۱4۰۱ نسبت 
به سال ۱4۰۰ رشد 36 درصدی داشته است 
به طوری که در ســال ۱4۰۱ بیــش از یک 
میلیون و 76 هزار دستگاه خودروی سواری 
تولید و ۱۰5 هزار دستگاه خودروی ناقص نیز 
تکمیل شد.  در سال ۱4۰۱ بیش از ۱25 هزار 
دستگاه خودروی وانت تولید شد به طوری که 
در بخش تولید وانت در سال ۱4۰۱ نسبت به 

سال ۱4۰۰ رشد 56 درصدی تجربه شد.
همچنین تولید بیــش از 3 هزار دســتگاه 
خودروی ون در سال ۱4۰۱ موجب شد که 
در این زمینه رشد تولید ون در سال ۱4۰۱ 
نسبت به سال ۱4۰۰ در مجموع 267 درصد 
باشد.  در ســال ۱4۰۱ همچنین بیش از 2 
هزار و 5۰۰ دســتگاه خودروی مینی بوس 
و اتوبوس تولید شــد که بر این اساس رشد 
44 درصــدی تولید خــودروی مینی بوس 
و اتوبوس را در ســال ۱4۰۱ نسبت به سال 

۱4۰۰ شاهد بودیم. 
 تولید بیــش از 34 هزار دســتگاه خودروی 
سنگین در ســال ۱4۰۱ موجب شد که در 
زمینه تولید خودروی سنگین در سال ۱4۰۱ 
نسبت به سال ۱4۰۰ در مجموع ۱5۰ درصد 
رشد داشــته باشــیم.  از آغاز به کار دولت 
مردمی تاکنون بیش از 45۰ هزار دســتگاه 
موتورسیکلت در سال ۱4۰۱ تولید شده است 
که براین اساس رشد تولید این محصول در 
سال ۱4۰۱ نسبت به سال ۱4۰۰ در مجموع 

6۱ درصد بوده است. 
همچنین با توجه به تولید حدود ۱95 هزار 
دستگاه خودرو در بخش خصوصی در سال 
۱4۰۱ شــاهد رشــد ۱۰3 درصدی تولید 
خودرو توسط بخش خصوصی در سال ۱4۰۱ 
نسبت به ســال ۱4۰۰ بودیم.  افزایش 3۱ 
درصدی تعــداد تحویل خودرو توســط دو 
خودروساز بزرگ کشور در انتهای سال ۱4۰۱ 
نسبت به انتهای سال ۱4۰۰ از دیگر توفیقات 

در این حوزه بوده است.

همه خانوارهای دهک های اول تا سوم درآمدی که 
یارانه 4۰۰ هزار تومانی دریافت می کنند مشــمول 
مرحله جدید طــرح ملی کالابــرگ و افزایش 2۰ 
درصدی یارانه شده و به مبلغ یارانه 4۰۰ هزار تومانی  

آنها 8۰ هزار تومان دیگر اضافه می شود.
مرحله جدید طرح ملی کالابرگ الکترونیک از ۱3 
خردادماه آغاز شد و در ابتدا خانوارهای تحت پوشش 
سازمان بهزیستی و کمیته امداد امام خمینی )ره( 
از سه دهک اول در اولویت اجرا قرار گرفتند. سپس 
مقرر شد تا درباره سایر خانوارهای دهک های اول تا 
سوم نیز اطلاع رسانی شــود که روز گذشته وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی با صــدور اطلاعیه ای از 
افزایش 2۰ درصدی اعتبــار یارانه همه خانوارهای 
سه دهک اول درآمدی خبر داد و اعلام کرد که طرح 
ملی کالابرگ الکترونیکی بــا افزایش 2۰ درصدی 
اعتبار یارانه در راستای پوشش کامل سه دهک اول 
درآمدی و تحقق برنامــه حمایت دولت برای تامین 
ســبد غذایی خانوارها، از روز دوشنبه 29 خردادماه 
برای همه خانوارهای دهک اول، دوم و ســوم اجرا 

می شود.
در این مرحله به یارانه خانوارهای دهک یک تا ســه 
مبلغ 8۰ هزار تومان اضافه شــده است و در صورتی 
که مبلغ 32۰ هزار تومان از اعتبار یارانه 4۰۰ هزار 
تومانی را صرف خرید کالابــرگ کنند می توانند از 

شارژ 8۰ هزار تومانی استفاده کنند. در همین راستا 
علیرضا عسگریان - معاون رفاه وزیر کار اعلام کرد که 
مبلغ 2۰ درصد یارانه اعتباری به حساب سه دهک 
اول یعنی حدود 25 میلیون نفر واریز شــده و افراد 
مشمول این طرح درصورت خرید حداقل 32۰ هزار 
تومان از ۱۱ قلم کالای اساسی پیش بینی شده ظرف 
یک ماه می توانند از این مبلغ بهره مند شوند. آنطور 
که وی گفته یارانه تمام افراد جامعه بیستم ماه جاری 
به حساب سرپرستان خانوار همه 9 دهک درآمدی 
واریز شده است و مبلغ 8۰ هزار تومان تنها به حساب 

سرپرستان سه دهک اول واریز و ذخیره می شود.
در این مرحله بــه یارانه خانوارهــای دهک یک تا 
ســه مبلغ 8۰ هزار تومان اضافه شــده اســت و در 
صورتی که مبلــغ 32۰ هزار تومــان از اعتبار یارانه 
4۰۰ هــزار تومانی را صرف خریــد کالابرگ کنند 
می توانند از شــارژ 8۰ هزار تومانی استفاده کنند. 
در حال حاضر امکان برداشــت نقدی مبلغ 8۰ هزار 
تومان وجود نــدارد و تنها به شــرط خرید کالا این 
مبلغ از حساب سرپرســت خانوار کسر می شود اما 
به زودی خرید اینترنتی کالابرگ فعال خواهد شد و 
خانوارها می توانند اینترنتی خرید خود را از هر کدام 

از فروشگاه های منتخب و شعب آنها انجام دهند.
در حال حاضر لیســت 58 هزار فروشــگاه  فعال در 
برنامه کاربردی "شــما" مشخص شــده و هنگامی 

که GPS تلفن همراه روشن شود می توان از طریق 
برنامه شــما، تمام فروشــگاه ها و مغازه های اطراف 
محل ســکونت یا کار که عضو این طرح هســتند را 
مشــاهده کرد. همچنین ســامانه تلفنی کالابرگ 
الکترونیک در مرحله تکمیل است که به زودی جهت 
رفاه حال خانوارها راه اندازی خواهد شد. هم اکنون 
فروشــگاه های رفاه، افق کوروش، هایپرمی، دیلی 
مارکت، جانبو، گندم،  هفــت و وال مارکت به عنوان 
هشت فروشــگاه بزرگ زنجیره ای در این طرح ملی 
مشارکت دارند و در شــهرها و روستاهای کوچک 
نیز فروشگاه های خُرد به بارکدخوان مجهز شده اند 
تا دسترسی مردم به خرید کالابرگ الکترونیکی را 

فراهم کنند.
وزارت رفاه پیشتر 5۰ هزار فروشگاه را برای اتصال به 
این طرح تجهیز کرده بود اما از زمان اجرای مرحله 
جدید طرح کالابــرگ 2۰ هزار فروشــگاه دیگر به 
این طرح پیوســته اند به نحوی که هم اکنون تعداد 
فروشگاه ها در کل کشــور از مرز 7۰ هزار فروشگاه 
گذشته است و در همه فروشگاه ها بارکدخوان نصب 
و آموزش هــای لازم جهت اجرای طــرح کالابرگ 
الکترونیک ارائه شده است. اســتفاده از اعتبار برای 
خرید کالابرگ کامــلا اختیاری اســت و خانوارها 
می توانند یک ماه زودتر از واریز یارانه از اعتبار خود 
استفاده و از هر فروشگاه یا سوپرمارکتی، کالای مورد 

نظر را با هر عنوان و برندی انتخاب کنند. در این طرح 
۱۱ قلم کالای اساسی شامل روغن مایع، برنج ایرانی، 
گوشت منجمد گوســاله، حبوبات، مرغ، تخم مرغ، 
شیر کم چرب، پنیر، ماست پگاه،  ماکارونی و قند و 
شکر جهت عرضه به خانوارها پیش بینی شده است 
و سرپرستان خانوار می توانند با نصب برنامه »شما« 
و یا شماره گیری کد دستوری #۱463*5۰۰* از 

باقی مانده اعتبار خود مطلع شوند.
پیشتر وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی اجرای طرح 
ملی کالابــرگ الکترونیک را گامــی موثر در جهت 
تحقق عدالت اجتماعی، مهار تــورم و کنترل بازار 
خوانده بود. وزیر کشــور نیز اعلام کرد که ســامانه 
کالابرگ الکترونیک و شبکه ملی اعتبار صرفنظر از 
تأمین کالاهای اساسی، می تواند ساماندهی زنجیره 

تأمین مالی آن را برعهده گیرد.
طرح کالابرگ الکترونیک که در ســال گذشــته به 
شکل آزمایشی در چهار اســتان هرمزگان، قزوین، 
گیلان و مرکزی کلید خــورد، اکنون به عنوان یک 
طرح ملی در 3۱ استان کشور به اجرا درآمده است. 
اجرای طرح کالابرگ الکترونیــک تکلیف قانونی و 
مصوبه مجلس است و دولت اعلام کرده بنا ندارد یارانه 
نقدی را حذف کند لذا مــردم مختارند که کالابرگ 
الکترونیکی یا یارانه نقدی را انتخاب و خرید خود را 

به شکل اعتباری انجام دهند.

بانک مرکــزی اعلام کرد: 
تحقق رشد اقتصادی 4.۰ 
درصدی در ســال ۱4۰۱ 
در امتداد رشــد اقتصادی 
4.4 درصدی سال  ۱4۰۰، 
حکایــت از تداوم رشــد قابل قبــول فعالیت های 
اقتصادی در کشور دارد. بانک مرکزی ضمن تأکید 
براینکه تحقق رشد اقتصادی 4.۰ درصدی در سال 
۱4۰۱ در امتداد رشد اقتصادی 4.4 درصدی سال  
۱4۰۰، حکایت از تداوم رشد قابل قبول فعالیت های 
اقتصادی در کشــور دارد، اعلام کرد: رشــد تولید 
ناخالص داخلی در تمام فصول سال ۱4۰۱ از روندی 
صعودی برخوردار بوده، به نحوی که از فصل اول تا 
پایان فصل چهارم سال مزبور، میزان رشد اقتصادی 
کشور به ترتیب برابر با ۱.9 درصد، 3.9 درصد، 4.9 

درصد و 5.3 درصد بوده است.  بر اساس محاسبات 
مقدماتی اداره حساب های اقتصادی بانک مرکزی، 
تولید ناخالص داخلی به قیمت پایه )به قیمت های 
ثابت سال ۱395( در سه ماهه چهارم سال ۱4۰۱ 
به رقم 3596.8 هزار میلیارد ریال رسید که نسبت 
به سه ماهه چهارم سال ۱4۰۰، رشد 5.3 درصدی 
را نشان می دهد. همچنین رشــد اقتصادی بدون 
نفت طی دوره مذکور معادل 4.7 درصد بوده است.  
بررســی وضعیت ســرمایه گذاری در بخش های 
مختلف اقتصادی )به قیمت های ثابت سال ۱395( 
مبین آن است که در ســه ماهه چهارم سال ۱4۰۱ 
"تشکیل سرمایه ثابت ناخالص" از رشد 6.۰ درصدی 
نسبت به دوره مشــابه ســال قبل از آن برخوردار 
گردیده اســت؛ به طوری که در دوره مورد گزارش، 
رشد تشکیل سرمایه ثابت ناخالص در دو زیربخش 
"ماشین آلات" و "ساختمان" به ترتیب معادل ۱۰.6 

و 3.2 درصد بوده است.
خاطر نشان می گردد رشد تشــکیل سرمایه ثابت 
ناخالص در ســال ۱4۰۱ معادل 6.7 درصد و در دو 

زیربخش "ماشین آلات" و "ســاختمان" به ترتیب 
۱5.4 و ۱.2 درصد بوده اســت؛ این در حالی اســت 
که رشــد مولفه مزبور در ســال ۱4۰۰ معادل صفر 
درصد بود. از این بابت رشــد مخارج سرمایه گذاری 
در ســال ۱4۰۱ حاکی از اصلاح چشم انداز فعالین 
 اقتصادی و بهبود ظرفیت های تولید در ســال های

 آتی می باشد.
در مجموع عملکرد تولید ناخالص داخلی کشور به 
قیمت پایه در سال ۱4۰۱ "با احتساب نفت" و "بدون 
احتســاب نفت" به قیمت های ثابت سال ۱395 به 
ترتیب به ۱5۱54.۰ و ۱388۱.8 هزار میلیارد ریال 
رسید که نسبت به سال قبل از آن به ترتیب با افزایش 
4.۰ و 3.5 درصدی همراه بوده اســت. تحقق رشد 
اقتصادی 4.۰ درصدی در سال ۱4۰۱ در امتداد رشد 
اقتصادی 4.4 درصدی سال  ۱4۰۰، حکایت از تداوم 
رشد قابل قبول فعالیت های اقتصادی در کشور دارد. 
شایان ذکر است رشد تولید ناخالص داخلی در تمام 
فصول سال ۱4۰۱ از روندی صعودی برخوردار بوده، 
به نحوی که از فصل اول تا پایان فصل چهارم ســال 
مزبور، میزان رشد اقتصادی کشــور به ترتیب برابر 
 با ۱.9 درصد، 3.9 درصــد، 4.9 درصد و 5.3 درصد 

بوده است.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

بانک مرکزی: رشد اقتصادی کشور در سال ۱۴۰۱ به ۴ درصد رسید

تداوم رشد قابل قبول فعالیت های اقتصادی

شارژ ۸۰ هزار تومان در حساب ۲۵ میلیون نفرافزایش 36 درصدی تولید خودرو  سواری 

امسال برق بیشتری به صنایع تحویل داده می شود

افزایش قیمت ۱۰۰درصدي پارچه هاي داخلي

شرایط تحقق رشد اقتصادی 
حسین محمودی اصل، کارشناس اقتصادی 

رشد اقتصادی اعلامی از سوی بانک مرکزی بیشتر ناشی از عبور از بیماری کووید ۱9 در جهان، همچنین افزایش قیمت های جهانی، افزایش صادرات و واردات بر تجارت خارجی 
بوده است. در شرایط کووید ۱9 فعالیت های تولیدی و تجاری داخلی و خارجی در تمام کشورها به شدت افت کرد و تولید به کف خود رسید. این اتفاق موجب شد پس از عبور از 
این بیماری فعالیت ها به حالت عادی خود برگردد و رشد تولید ناخالص که به شدت افت کرده بود تا حدودی به شرایط قبلی بازگردد. بنابراین از لحاظ مفهومی این رشد به معنای 
بازگشت به سطوح قبلی می باشد. همچنین بایستی از خوشبینی بیخود جلوگیری کرد تا مسوولین به فکر راهکارهای اساسی در سطح تولید و در سطح سیاست باشند. چراکه 
در برخی دوره ها در دولت های مختلف گزارش های خوش بینانه و بدون تحلیل واقعی، باعث فرو رفتن تصمیم گیران در یک مدار خوشبینی و عدم تغییر و بازبینی در سیاست 
های غیرکارآمد شده است.  در مجموع بایستی نتیجه گرفت برگشت به سطوح قبل از کرونا و تکیه بر افزایش قیمت های جهانی نمی تواند گشایش واقعی در اقتصاد ایجاد کند. 

نیاز است تحول در روابط بین الملل همچنان به شدت ادامه پیدا کند و از سوی دیگر تحول در ساختار نظام مدیریتی و نظام مند بودن انتخاب مدیران در دستور کار قرار بگیرد. 
البته تحریم ها عیار نظام مدیریتی ما را در دوره های مختلف نشان داد که بسیار ناامید کننده بود. همچنین نبود تحریم فقط می تواند به اداره کشور با پول نفت منجر شود و ناکارآمدی 
مدیران را پوشش دهد. البته در شرایط تحریم برخی مدیران به خوبی تحریم ها را به نفع جیب خود دور می زنند و به دنبال ماندگاری تحریم ها هستند. اما می توانستیم حداقل از 
فرصت تحریم برای واکاوی ناکارآمدی نظام مدیریتی استفاده کنیم.  همچنین با ایجاد تحول در این حوزه توانمندی و بهره وری را در اقتصاد کشور افزایش دهیم. رشد اقتصادی 
اعلام شده به دلیل عدم وجود توازن در بخش های مختلف اقتصاد و همچنین به جهت عدم انتشار آن در سطح معیشت عموم مردم ملموس نیست. چراکه رشد اقتصادی با تورم 
نقطه ای 59 درصد بیشتر آسیب است تا یک اتفاق مثبت.  صنایع و بخش های مختلف اقتصاد با کمبود گاز، برق و آب مواجه هستند. این زنگ خطر به صورت واقعی شنیده نشده 
است. این امر روز به روز به بخش های مختلف اقتصادی فشار وارد آورده و کاهش تولید و صادرات روز به روز عیان تر خواهد شد. برای جبران عقب ماندگی در بخش گاز، برق و آب 

ده ها میلیارد دلار سرمایه گذاری نیاز است. این امر به عنوان یک آسیب در کاهش رشد اقتصادی، اشتغال و درآمد سرانه خواهد بود. 
بدیهی است امید آفرینی می تواند به عنوان یک شرط پویای اقتصاد مهم باشد. اما امید آفرینی بدون واقع بینی و بدون داشتن نقشه راه جامع، مدون و کارآمد موثر نخواهد بود. به 
نظر می رسد تا زمانی که مردم در سطح جامعه بهبود وضعیت را لمس نکنند، آمارها به امیدآفرینی حتی برای فعالان بخش خصوصی نیز کمک نخواهد کرد. به نظر می رسد خود 

متولیان انتشار آمار با تحلیل درست و اشاره به دلایل واقعی تغییرات هم به اعتماد مردم کمک کنند و هم اینکه با تصمیم گیران در نگاه واقع بینانه همراهی کنند.
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فناوری و 
اطلاعات

زنجیرهالکترونیکیشدنفرایندهایبیمهکاملمیشود
معاون امور دولت، مجلس و اســتان های وزارت ارتباطــات و فناوری اطلاعات 
اعلام کرد: تا سه ماه دیگر رســیدگی به اســناد غیر الکترونیکی بیمه  خصوصا 
 بیمه هــای تکمیلی حــذف و زیرســاخت های نســخه الکترونیکــی تکمیل 

خواهد شد.
»رضا باقری اصل« معاون امور دولت، مجلس و اســتان های وزارت ارتباطات در 
شبکه اجتماعی ایرانی خود نوشــت: امروز دومین جلسه کمیته نظارتی سلامت 
الکترونیکی با حضور دستگاه های ذی ربط و نهادنظارتی برگزار شد، اقدامات قابل 
توجهی برای تکمیل زنجیره الکترونیکی شــدن فرایندها بــه ویژه در بیمه های 

تکمیلی انجام شده است.
وی افــزود: تا خاتمه مهلت ســه ماهه باید حذف کامل رســیدگی اســناد غیر 

الکترونیکی و تکمیل نسخه الکترونیکی انجام شود.

راهاندازیاپراتورهایخدماتامنیتسایبری
رئیس سازمان فناوری اطلاعات از راه اندازی اپراتورهای خدمات امنیتی در کشور 
خبر داد و گفت: بیش از ۴۰ دانشــگاه به پنجره واحد خدمات دولت هوشــمند 

متصل شدند.
دکتر محمد خوانســاری در نخســتین همایش ملی مدیران فناوری اطلاعات 
امنیت فضای مجازی و مرکز آپای دانشــگاه ها و موسسات آموزشی پژوهشی و 
فناوری دانشــگاه در خصوص یکپارچگی خدمات امنیت در سطح های خدمات 
امنیتی در کشور گفت: تصمیم داریم تا در سطح کشور اپرتورهای خدمات امنیتی 
 ایجاد کنیم تا با تدابیر انجام شــده خدمات را به صورت یکپارچه از هر دســتگاه 

داشته باشیم.
وی در خصوص آمار پنجره خدمات دولت هوشمند افزود: در حال حاضر در پنجره 
خدمات دولت هوشمند ۱۷ میلیون کاربر ثبت شده داریم و بیش از ۳ هزار خدمت 

در این پنجره خدمات دولت هوشمند در نظر گرفته ایم.
خوانساری در ادامه در خصوص اتصال بیش از ۴۰ دانشگاه به پنجره واحد خدمات 
دولت هوشمند گفت: بیش از ۴۰ دانشگاه به پنجره خدمات ملی دولت هوشمند 
متصل شدند و اگر ۱۴۵ دانشگاه دولتی و دانشگاه های دیگر را در نظر بگیریم ، این 

عدد به نسبت تعداد دانشگاه ها عدد مطلوبی نیست.

معرفیظرفیتهایدانشبنیانبرایحضوردربازارهندوستان
ظرفیت های خالی زیــادی در بازار هند وجــود دارد کــه در »همایش معرفی 
فرصت ها و ظرفیت های حضور در بازار هندوســتان« به ایــن موضوع پرداخته 
می شــود. به گزارش معاونــت علمی، فنــاوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت 
جمهوری، هند یکی از پرمصرف ترین کشورهای جهان است و نفت، یک چهارم 
انــرژی این کشــور را تأمین می کنــد. گزینه هــای همکاری در هنــد نیز کم 
نیستند. حوزه های مختلفی از جمله بهداشت، گردشــگری فناوری، محیطی، 
 ساخت وساز، بخش آموزشــی و محصولات و خدمات کشــاورزی برخی از این 

موارد است.
هند همچنین در بخش انرژی و دفاعی و میکروچیپ ها بازار واردات بالقوه ای دارد. 
تغییرات در هند به خصوص در زمینه تجارت الکترونیک در حال افزایش است. 
حضور شرکت های بزرگ و فروشگاه های آنلاین در این کشور نویدبخش افزایش 

فرصت های صادرات به هند و توسعه روزافزون آن است.
با توجه به ظرفیت های گسترده بازار هند و جمعیت عظیم این کشور لازم است 
ایران موضوع دوجانبه خلأهای این بازار را جهت صادرات و ظرفیت های برجسته 
تولیدی آن بــرای تأمین اقلام مورد نیاز، مورد توجه بیشــتری قرار دهد. در این 
خصوص همایش معرفــی فرصت ها و ظرفیت های حضور در بازار هندوســتان، 
سه شنبه ۳۰ خردادماه سال جاری ساعت ۹ تا ۱۲ به صورت مجازی و حضور در 

سالن مروارید مرکز نمایشگاه های بین المللی تهران برگزار می شود.
در این همایش مهدی ضیغمی سرپرست سازمان توســعه و تجارت، ایرج الهی 
ســفیر ایران در هند، علیرضا پیمان پاک قائم مقام وزیر جهاد کشاورزی، هادی 
طالبیان مقدم مدیرکل شبه قاره هند سازمان توسعه تجارت و سید امیر برهانی 
نائینی رئیس هیأت مدیره صندوق ضمانت ایران به عنوان مهمانان ویژه و سخنران 

حضور دارند.
همچنین از دیگر میهمان ویژه و سخنرانان می توان به نماینده کنفدراسیون صنایع 
هند، سفیر هند در ایران، رئیس اتاق بازرگانی و صنایع PHD، نماینده فدراسیون 
صادرات هند و غیره اشاره کرد. در همایش معرفی فرصت ها و ظرفیت های حضور 
در بازار هندوستان، نمایندگانی از سازمان مناطق آزاد اقتصادی، سازمان بنادر و 
دریانوردی، گمرک جمهوری اسلامی ایران، بانک مرکزی، دیگر نهادهای مرتبط 

و صادرکنندگان برتر به هند نیز حضور دارند.

توسط یک شرکت دانش بنیان محقق شد؛
تامیننیازکشوربهماشینآلاتحفاریجهتدار

یکی از شرکت های دانش بنیان با حرکت در مســیر تولید ماشین آلات حفاری، 
زمینه را برای پیشرفت صنایع مرتبط به کمک تجهیزات داخلی فراهم کرده است.

به گزارش معاونــت علمی، فنــاوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری، 
محمدرضا بداقی مدیرعامل یک شرکت صنعتی ضمن اشاره به فعالیت های این 
مجموعه دانش بنیان در حوزه تولید ماشــین های صنعتــی گفت: این مجموعه 
با بیش از یک دهه فعالیت مستمر در طراحی و ســاخت ماشین آلات حفاری و 
ارائه خدمات زیر بنایی یکی از تولیدکنندگان نوآور و پیشرو در کشور است. این 
فعال حوزه فناوری ادامه داد: تلاش گران این شــرکت توانسته اند با پیاده سازی 
استانداردهای مختلف ایزو و ایمنی، مدیریت کیفیت و مفهوم بهبود مستمر را در 

خود نهادینه کند.
بداقی از ماشین های حفاری و برداشت خاک و شــن در معادن روباز، تجهیزات 
پیشرفته حفاری گرد عمودی و افقی و تجهیزات پیشرفته حفاری مستطیل شکل 
روباز به عنوان محصولات دانش بنیان این مجموعه یادکرد و گفت: این محصولات 
و تجهیزات در معادن، صنعت خط انتقال و پروژه های عمرانی و ساختمانی توسط 
معدن کاران، پیمانکاران خط انتقال و پیمانکاران راه و ســاختمان مورد استفاده 

قرار می گیرد.
وی با بیان اینکه این محصولات نمونه داخلی ندارند، ابعاد کوچک تر، وزن سبک تر، 
قدرت بالاتر، قیمت پایین تر و خدمات پس از فروش آسان تر را از مزیت های اصلی 
این محصولات نسبت به مشابهات خارجی آن دانســت. مدیرعامل این شرکت 
دانش بنیان افزود: به ازای تولید هر ماشــین ۳۰۰ تا ۷۰۰ هزار یورو از خروج ارز 
جلوگیری می شود و این در حالی است که ســالیانه ۱۵ الی ۲۰ دستگاه ماشین 
تولید می شود و عدد جمع شده برای جلوگیری از خروج ارز بالا و برای کشور بسیار 

کمک کننده است.
این فعال حوزه پژوهش با بیان اینکه زمینه اشــتغال و توسعه پژوهش ها در این 
مجموعه فناور فراهم شده است گفت: در حال حاضر ۵۰ نفر به طور مستقیم در 
این شرکت مشغول به فعالیت هستند این درحالی است که با توجه به حلقه کسب 

و کار ایجاد شده این عدد برای اشتغال غیر مستقیم حدودا ۲۵۰ نفر است.
وی با تاکید بر اینکه حمایت های معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری نقش 
تاثیرگذاری در رشد شرکت های دانش بنیان و خلاق دارد، عنوان کرد: جلوگیری 
از واردات محصولات مشابه و ارائه تسهیلات مالی به دلیل هزینه بالای نگهداری و 

تعمیرات میتواند برای توسعه محصول و بازار بسیار کمک کننده باشد.

اخبار

معاونــت علمی، فنــاوری و 
اقتصاد دانش بنیان ریاســت 
جمهــوری در فراخوانــی از 
شــرکت های دانش بنیــان 
و فنــاور برای مشــارکت در 
طرح مردمی کاشــت یک میلیارد درخت دعوت کرد. 
با مشارکت معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری؛ فراخوانی مبنی بر شناسایی و دعوت 
به همکاری از شــرکت های دانش بنیــان و فناور برای 
مشارکت در طرح مردمی کاشــت یک میلیارد درخت 
منتشر شــد. ســتاد اجرایی طرح مردمی کاشت یک 
میلیارد درخت در وزارت جهاد کشــاورزی به ریاست 
وزیر جهاد کشــاورزی و عضویت معاونین وزارتخانه و 
نمایندگان سایر دستگاه های همکار از جمله دفتر برنامه 
ملی توسعه شــهرک های گلخانه ای و شیلاتی معاونت 

تشکیل شده است.
مســوولیت کمیته اجرایی طرح با معــاون وزیر جهاد 
کشاورزی و رئیس سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری 
کشور اســت و امور اجرایی طرح توســط این سازمان 
پیگیری می شــود. برنامه ملی توســعه شــهرک های 
گلخانه ای و شــیلاتی معاونت علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاست جمهوری در این طرح ملی همکاری 
و مشــارکت دارد. بنا به ضرورت توجه جــدی به ابعاد 
اکولوژیکی، اجتماعی و اقتصادی توسعه پایدار و رعایت 
اصول علمی و مبانی فنی و اجرایی به منظور اســتمرار، 
تداوم و پایداری این نهضت، ضرورت دارد این طرح در 

قالب طرح های فنی اجرایی مصوب که بر اساس اصول 
علمی و فنی تهیه شده باشند، به اجرا درآید.

براســاس گزارش معاونــت علمی، فنــاوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاســت جمهوری، نظارت بر حسن اجرا، 
نگهداری و مراقبت از عرصه های درخت کاری شــده و 
نیز بررسی اثربخشی آن بر اســاس این طرح ها تحقق 
خواهد یافت. مشارکت همه شرکت ها و مجموعه های 
فناور و دانش بنیان بــه منظور اســتفاده از روش های 
علمی، فناورانه و دانش بنیان بــرای بهبود عملکرد این 
طرح ضروری اســت. بدین منظور از تمامی شرکت ها، 
متخصصین و پژوهشگران برای مشارکت در این طرح 
دعوت شده است تا پیشــنهادهای خود را به دبیرخانه 
ســتاد ملی طرح واقع در ســازمان منابــع طبیعی و 
آبخیزداری کشور ارسال و رونوشتی از مکاتبات را به دفتر 
برنامه ملی توسعه شهرک های گلخانه ای و شیلاتی این 

معاونت بفرستند.
از اهداف اصلی و کلان طرح کاشت یک میلیارد درخت 
می توان به ایجاد تعادل بین تولید و ترسیب کربن، جبران 
روند تخریب جنگل ها در سال های قبل و افزایش سرانه 
فضای سبز در کشور اشاره کرد. احیاء و توسعه جنگل، 
توسعه پوشش گیاهی مناطق مرتعی و بیابانی، توسعه 
فضای ســبز و زراعت چوب نیز از برنامه های عملیاتی 

طرح کاشت یک میلیارد درخت است.
ارائه خدمات فنی، مهندســی و مشــاوره ای به منظور 
انتخاب عرصه های مناســب، ارائه پیشــنهادهایی در 
خصوص انتخاب گونه های مناســب کاشت با توجه به 
شرایط اقلیمی هر منطقه، مشارکت در تهیه طرح های 
اجرایی و برنامه ریزی عملیات کاشت و مشارکت در تولید 
و تأمین بذور و نهال مورد نیاز و مناسب از لحاظ کیفیت 

و سازگاری اکولوژیکی با هر منطقه برخی از محورهای 
اصلی همکاری شرکت های دانش بنیان و فناور در طول 

اجرای این طرح است.
همچنین از دیگــر محورهای اصلی می تــوان به ارائه 
روش های بهینه و خلاقانه کاشــت بذور و نهال با هدف 
کاهش زمــان اجرا و بــه حداقل رســاندن هزینه های 
مربوطه، ارائه پیشنهادهای فناورانه و نوآورانه به منظور 
تأمین نیاز آبی در مناطق کاشت، ارائه روش های بهینه 
نگهداری از عرصه های درخت کاری شده در سال های 
اولیه رشد و نیز ارائه راهکارهای نوین و فناورانه حفاظت 
و بهره برداری از عرصه های درخت کاری شده اشاره کرد.
در انتخاب عرصه برای اجرای طرح، توجه به موقعیت، 
توان اکولوژیک و ویژگی های رویشــگاهی عرصه بسیار 
مهم اســت. ضرورتاً هر عرصه ای با پوشش گیاهی کم 

تراکم نمی تواند برای اجرای طرح مناســب باشد، بلکه 
باید به توان رویشگاه توجه جدی شود. همچنین توجه و 
دقت کافی در انتخاب گونه درختی و درختچه ای مناسب 

و بومی منطقه بسیار مهم و ضروری است.
استاندارد و کیفیت نهال های تولیدی در نهالستان باید 
رعایت و به طور مستمر تحت نظارت و کنترل قرار گرفته 
و در انتخاب نهال های با کیفیت و روش صحیح انتقال از 
نهالستان به عرصه های کاشت دقت لازم صورت بگیرد. 
این موارد برخی از الزامات و توصیه های فنی ذکر شده 
در این طرح اســت. طرح مردمی کاشــت یک میلیارد 
درخت در بازه زمانی چهارســاله از سال ۱۴۰۲ تا پایان 
سال ۱۴۰۵ اجرا خواهد شــد. علاقمندان برای کسب 
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مراجعه کنند.

معاونتعلمیوفناوریخبرداد:

دعوت از دانش بنیان ها برای کاشت یک میلیارد درخت
News kasbokar@gmail.com

رئیس صندوق نوآوری و شکوفایی گفت: این صندوق 
تاکنون نقش آفرینی جدی در نظام تامین مالی نوآوری 
و فناوری کشور داشته است و از سال گذشته تاکنون 
اقدام به ایجاد و توسعه شبکه همکاری برای تامین مالی 

دانش بنیان ها کرده است.
محمدصادق خیاطیان در مراســم امضای تفاهم نامه 
میان صندوق نوآوری و شــکوفایی و بانک شهر که با 
حضور رئیس صندوق نوآوری و شکوفایی و مدیرعامل 
بانک شهر برگزار شــد با بیان اینکه امروز بخش های 
مختلف کشــور به خوبی با موضوع دانش بنیان درگیر 
شده اند، افزود: از سوی دیگر شرکت های دانش بنیان 
نیز در این سال ها خوش درخشــیدند و مردم کم کم 
متوجه شدند که موضوع دانش بنیان چیست و دیگر آن  

را موضوعی غیرملموس و لوکس نمی دانند.
وی یادآور شــد: صندوق نوآوری و شــکوفایی هم به 
عنوان نهاد حامی شــرکت های دانش بنیان توانسته 
است نقش آفرینی جدی در نظام تامین مالی نوآوری 
و فناوری کشور داشته باشــد. رئیس صندوق نوآوری 
و شکوفایی با بیان اینکه با گســترده  شدن زیست بوم 
نوآوری کشور تنوع خدمات این صندوق نیز گسترده تر 
شده اســت، تصریح کرد: در این راستا از سال گذشته 
تاکنون صندوق نوآوری اقدام به ایجاد و توسعه شبکه 

همکاری برای تامین مالی دانش بنیان ها کرده است.

خیاطیــان در بخــش دیگــری از ســخنان خــود 
شرکت های دانش بنیان را از خوش نام ترین شرکت ها 
در جریان مبادلاتشــان با نظام مالی کشــور توصیف 
کرد و افزود: امروز شــرکت های دانش بنیان به یکی 
از خوش حســاب ترین مشتریان شــبکه بانکی کشور 
تبدیل شــده اند به طوری که نرخ نکــول آنها در نظام 
بانکی کشــور کمتر از یــک دهم درصد اســت و در 
حوزه ضمانت نامه نیز حتی یک مورد واخواست برای 
ضمانت نامه هایی که با معرفی صندوق نوآوری شبکه 
 بانکی بــرای شــرکت های دانش بنیان صــادر کرده، 

وجود ندارد.
وی با بیان اینکه امروز نزدیک به هشــت هزار و ۶۰۰ 
شرکت  دانش  بنیان در بخش های مختلف از کشاورزی 
و تجهیزات پزشــکی گرفته تا حوزه فناوری اطلاعات 
و الکترونیک مشــغول به فعالیت هستند، گفت: امروز 
ضریب نفوذ خدمات صندوق نوآوری به شــرکت های 
دانش بنیان و فناور در سراسر کشور به بیش از ۶۰ درصد 
رسیده است. رئیس صندوق نوآوری و شکوفایی ابراز 
امیدواری کرد که زیست بوم نوآوری کشور در همکاری 

این صندوق با بانک شهر، شاهد جهش بزرگی در ارائه 
خدمات به شرکت های دانش بنیان باشد.

در این نشســت همچنیــن محمدمهــدی احمدی 
مدیرعامل بانک شــهر ضمن اعلام آمادگی این بانک 
برای تاسیس شرکت مشترک سرمایه گذاری با صندوق 
نوآوری و شــکوفایی، اظهار داشت: در صورت دریافت 
مجوزهــای قانونی برای احداث شــرکت مشــترک 
ســرمایه گذاری با صندوق نوآوری، آمادگی اختصاص 
هزار میلیارد تومان ســرمایه گذاری نقــدی و ۲ هزار 
میلیارد تومان ســرمایه گذاری غیر نقــدی در حوزه 

نوآوری را داریم.
وی همچنین گفت: بانک شــهر می تواند در راستای 
تامین فضای کاری شــرکت های دانش بنیان، املاک 
مازاد خود در سراسر کشور را به صورت »اجاره به شرط 
تملیک« در اختیار این شــرکت ها قــرار دهد. در این 
جلسه همچنین سعید شوال پور، عضو هیئت عامل و 
سرپرست معاونت سرمایه گذاری، مصطفی زمانیان و 
یاسر عرب نیا از اعضای هیئت عامل و روح الله ذوالفقاری 
معاون تسهیلات و تجاری ســازی صندوق نوآوری و 

شکوفایی نیز حضور داشــتند. براساس گزارش روابط 
عمومی صندوق نوآوری و شــکوفایی، مراسم امضای 
تفاهم نامه میان صندوق نوآوری و شــکوفایی و بانک 
شــهر با حضور رئیس صندوق نــوآوری و مدیرعامل 
بانک شــهر برگزار شد. بر اســاس این تفاهم نامه قرار 
اســت صندوق نوآوری و شــکوفایی و بانک شهر در 
راســتای حمایت از شــرکت های دانش بنیــان، به 
منظور تســهیل تضمین گروهی بازپرداخت اقســاط 
تسهیلات اعطایی به شرکت های دانش بنیان همکاری 
کنند. همچنین در این مراســم الحاقیــه تفاهم نامه 
همکاری صندوق نوآوری و شــکوفایی و بانک شــهر 
در راســتای حمایــت از شــرکت های دانش بنیان با 
 حضور رئیس صندوق نوآوری و مدیرعامل بانک شهر

 به امضا رسید. 
موضوع این الحاقیه، همکاری طرفین به منظور تسهیل 
تضمین گروهی بازپرداخت اقساط تسهیلات اعطایی به 
شرکت های دانش بنیان است. بر اساس این الحاقیه در 
مواردی که صندوق نوآوری اقدام به معرفی شرکت های 
دانش بنیان برای تضمین گروهی بازپرداخت اقساط 
تســهیلات اعطایی می کند، بانک شــهر در راستای 
اعطای تسهیلات در چهارچوب ضوابط و مقررات بانک 
مرکزی و در قبال اخذ اســناد تجاری به عنوان وثیقه 

همکاری می کند.

مرکز ملی تبادل اطلاعات، آخریــن وضعیت گذرگاه 
خدمات دولت در ماه های فروردین و اردیبهشــت را 
منتشر کرد. به گزارش سازمان فناوری اطلاعات ایران، 
گذرگاه خدمات دولت )GSB( که وظیفه پاسخگویی به 
استعلامات بین دستگاهی و به طور عمده ارائه خدمات 
دولت به دولت را بر عهده دارد در فروردین ماه، یک هزار 
و ۹۴۹ خدمت و در اردیبهشت با افزودن ۶۳ سرویس 
جدید، دو هزار و ۱۲ خدمت را در خود جای داده است.

از مجموع ســرویس های موجود در GSB، تعداد ۸۱ 
دستگاه سرویس دهنده و ۳۲۸ دستگاه، سرویس گیرنده 
هستند. آمارها نشــان می دهد، برترین دستگاه های 
سرویس دهنده در اردیبهشت ۱۴۰۲ بر اساس تعداد 
تراکنش های صورت گرفته به ترتیب به سازمان ثبت 
احوال کشــور، ســازمان تنظیم مقررات و ارتباطات 

رادیویی کشور و شرکت ملی پست جمهوری اسلامی 
تعلق دارد.

ایــن دســتگاه ها خدماتــی را بــه دســتگاه های 
ســرویس گیرنده ارائه داده اند که پرکاربردترین آنها 
عبارت از: استعلام هویتی ثبت احوال کشور، سرویس 
شــاهکار ســازمان تنظیم مقررات کشــور، سرویس 

استعلام ارتباطات سببی و نسبی سازمان ثبت احوال 
کشور و سرویس دریافت نشانی به صورت رشته ای با 

کد پستی شرکت پست است.
عنوان برترین دستگاه های سرویس گیرنده به وزارت 
آموزش و پرورش، ســازمان فناوری اطلاعات ایران و 
نیز وزارت بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی تعلق 
دارد که در واقع مصرف کننده ســرویس های نام برده 

شده هستند.

معاون علمی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیان رئیس 
جمهور گفت:اقتصاد دانش بنیان باید مردمی ســازی 
شــود و به این اصل اعتقاد داریم و فعالیت های ما نیز 
به همین روش انجــام خواهد شــد. روح الله دهقانی 
فیروزآبادی در نشست ستاد نوآوری، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان اســتان یزد، افزود: در راســتای مردمی 
سازی فعالیت های دانش بنیان از اواخر تیرماه امسال 
به استانها ابلاغ خواهد شد تا برش استانی اقتصاد دانش 

بنیان اجرایی شود.
وی ادامــه داد: توزیع اقتصــاد در برش اســتانی می 
تواند باعث موفق شــدن فعالیت هــای دانش بنیان و 
فناور شود و بر همین اســاس نیز فعالیت ها به استانها 

محول می شود تا به سمت مردمی سازی حرکت شود 
.معاون علمی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیان رئیس 
جمهور گفت: طی بررســی که انجام دادیم مشــخص 
شد تا کنون فقط ۱۰درصد از شرکت های دانش بنیان 
کشور توانســتند از امکانات و تســهیلات این معاونت 
 استفاده کنند و ۹۰ درصد امکانات معاونت علمی را نیز 

بهره مند شده اند.
دهقانی فیروزآبادی افزود: البته هیــچ عمدی در کار 
نبوده و آنهایی که بیشــتر پیگیر بودند، منابع بیشتری 
نیز جــذب کرده و گرفتــه اند و هنوز هم بســیاری از 
شــرکت های دانش بنیان از خدماتی که این معاونت 
می تواند به آنها بدهد، خبر ندارند. وی ادامه داد: بیش 

از ۱۱۰ نوع خدمت در معاونت علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان رئیس جمهوری به شرکت های دانش بنیان 
و فناوری ارائه می شــود و قابل عرضه است ولی اطلاع 
 رسانی درســتی صورت نگرفته و بسیاری از شرکت ها 

خبر ندارند.
معاون علمی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیان رئیس 
جمهور گفت: استانداران به عنوان فرماندهان قرارگاه 
فناوری هر استان فعالیت خواهند کرد و تمام فعالیت 
ها بر اســاس برش اقتصادی هر استان انجام می شود 
و متاســفانه در ســالهای گذشــته به این اختیارات 
استانداران توجه نشــد و حتی کاسته نیز شد .دهقانی 
فیروزآبادی ادامه داد: سامانه اطلاع رسانی آیین نامه 

ها نیز به زودی رونمایی خواهد شــد همچنین آیین 
 نامه ارزیابی دانش بنیان ها نیز که طبق قانون اســت

 اجرایی می شود .
وی افزود: شــرکت هــای دانش بنیان در کشــور نیز 
به ســه نوع دانش بنیــان نوپا ، نوآور و فناور تقســیم 
خواهند شــد و هر گونه ارزیابی بر این اساس خواهد 
بود و ملاک نیز اینســت کــه بــر روی موضوعی کار 
شود تا مساله ای از کشــور را حل کند و چقدر درآمد 
و ارزش افــزوده و اشــتغال را خواهد داشــت .در این 
نشست تعدادی از مدیران شرکت های فناور و روسای 
 دانشــگاه ها نیز درخواســت ها و پیشــنهادات خود 

را مطرح کردند .

رییس پارک علم و فناوری مازندران گفت: مرکز تبادل 
فناوری پارک علم و فناوری این اســتان باهدف تولید 
ثروت از طریق توســعه اقتصاد دانش بنیان در کشور 
عمان راه اندازی شد. قربانعلی نعمت زاده افزود: همزمان 
با برگزاری دوره علمی فناوری مسقط توسط پارک علم 
و فناوری مازندران برای شــرکت های مستقر، مرکز 
تبادل فناوری پارک علم و فناوری مازندران در مسقط 

پایتخت کشور عمان افتتاح شد.
وی ادامــه داد: این مرکز با هدف فراهم ســازی زمینه 

لازم جهت صادرات و توسعه محصولات شرکت های 
مستقر در پارک علم و فناوری، کمک به افزایش ثروت 
از طریق توسعه اقتصاد برون مرزی متکی بر فناوری و 
دانش بنیان، حمایت از تسریع فرایند انتقال دانش فنی 
و دانش بنیان به خارج از کشور و ایجاد ظرفیت توسعه 
محصول شرکت ها در کشــورهای دیگر از طریق برند 

مشترک با شرکت های خارجی ایجاد شده است.
رییس پارک علم و فناوری مازندران از دیگر اهداف این 
مرکز فراهم آوردن شــرایط تولید محصولات شرکت 

های مســتقر در پارک در کشــورهای حاشیه خلیج 
فارس، اختصاصی ایجاد زمینه جــذب کارآفرینان و 
اشتغال دانش آموختگان در قالب شرکت های فناور و 
دانش بنیان و فراهم آوردن شرایط جهت اخذ استاندارد 
بین المللی در تولید محصولات شــرکت ها برشمرد و 
گفت : بسترسازی برای توسعه فعالیت های بین المللی 
پارک علم و فناوری مازندران در کشــورهای حاشیه 
خلیج فارس و فراهم سازی زمینه لازم جهت صادرات 
و توســعه محصولات شرکت های مســتقر در پارک 

 علم و فناوری مازنــدران از دیگر برنامه های ایجاد این 
مجموعه است.

پارک فنــاوری از ســال ۱۳۸۹ فعالیت خــود را در 
ساختمان پنج طبقه ای به وســعت یک هزار و ۵۰۰ 
متر مربع در مازندران آغاز کرد و هم اکنون هفت مرکز 
رشد زیر پوشش پارک علم و فناوری مازندران هستند و 
بیش از ۲۵۰شرکت فناور این استان دارد و تولید بیش 
از یکصد محصول دانش بنیان در اختیار شرکت های 

فناور این استان قراردارد.

ضریبنفوذخدماتصندوقنوآوریبهبیشاز۶۰درصدرسید

توسعه شبکه همکاری برای تامین مالی دانش بنیان ها 

ارائه بیش از ۲ هزار خدمت در گذرگاه خدمات دولت

اقتصاد دانش بنیان باید مردمی سازی شود

مرکز تبادل فناوری پارک علم و فناوری مازندران در عمان راه اندازی شد
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سبکزندگي

درآمد اختصاصي وزارت بهداشــت از 
محل تعرفه هاي پزشــكي امسال ۲۰ 
هزار ميليارد تومان پيش بيني شــده 
است. همچنين در ســال ۹۴ رشد ۳۰ 
درصدي اين درآمدها پيش بيني شده 
است. با اين وجود كارشناسان هشــدار داده اند اگر رشد بودجه 
بيمه ها از ۱۳ درصد به ۲۵ درصد نرسد، سهم پرداختي از جيب 
مردم افزايش پيدا مي كند. اين وضعيت يعني اينكه بيشــترين 

سهم هزينه هاي پرداخت بر دوش بيماران خواهد بود. 
بودجه وزارت بهداشــت در لايحه بودجه ۹۴ بيشترين ميزان 
افزايش را در ميان وزارتخانه ها داشــت. يكی از بند هاي مهم از 
بودجه وزارت بهداشــت، فصل بودجه »اجراي بند ب ماده ۳۴ 
قانون برنامه پنجم توسعه جمهوري اسلامي ايران« است. بند ب 
ماده ۳۴ قانون برنامه پنجم توسعه جمهوري اسلامي ايران ناظر 
بر وظايف دولت براي كاهش هزينه هاي پرداختي مردم در حوزه 
بهداشت و درمان است. در اين بند از ماده ۳۴ قانون برنامه پنجم 
صراحتا تاكيد شده است: »براي تحقق شاخص عدالت در سلامت 
 و كاهش ســهم هزينه هاي مســتقيم مردم به حداكثر معادل

 ۳۰ درصد هزينه هاي ســلامت، ايجاد دسترسي عادلانه مردم 
به خدمات بهداشــتي- درماني، كمك به تاميــن هزينه هاي 
تحمل ناپذير درمان، پوشــش دارو، درمان بيمــاران خاص و 
صعب العلاج، تقليل وابستگي گردش امور واحدهاي بهداشتي 
درماني به درآمد اختصاصي و كمك به تربيت، تامين و پايداري 
نيروي انساني متخصص مورد نياز، ۱۰ درصد خالص كل وجوه 
حاصل از اجراي قانون هدفمندكردن يارانه ها علاوه بر اعتبارات 

بخش سلامت افزوده مي شود.«
آنچه دولت در سال ۹۴ براي اين بخش بودجه درنظر گرفته، رقمي 
 معادل ۵۶۰۰ ميليون تومان است كه نسبت به سال جاري كه اين رقم

 ۵۳۰۰ ميليارد تومان بوده اســت حدود ۴ درصد افزايش نشــان 
مي دهد. 

در لايحه بودجه پيشنهادي دولت براي سال ۹۴، شاهد رشد 7۰ 
درصدي اعتبارات حوزه ســلامت هستيم. در اين لايحه درآمد 
اختصاصي بهداشت و درمان با ۱۱۲ درصد رشد نسبت به سال 
۹۳ درنظر گرفته شده اســت و اين درآمد بايد در مراكز درماني 
دولتي و دانشگاهي كسب شود و اين مراكز درآمدشان از محل 
وجوهي است كه بيمه هاي پايه به عنوان سهم شان از هزينه هاي 
درمان و مردم به عنوان فرانشيز از جيب شان پرداخت مي نمايند. 

رسول خضري، نماينده مردم پيرانشهر در مجلس در گفت وگو 
با فارس به تشريح چگونگي افزايش بودجه وزارت بهداشت در 

سال ۹۴ پرداخت. 
وي گفت: ما در بودجه وزارت بهداشت ۵۹ درصد افزايش را شاهد 
هستيم اما ۳۰ درصد از اين مقدار قرار است از منابع درآمدهاي 

اختصاصي تامين شود. 
عضو كميسيون بهداشت با اشــاره به رشد ۱۳ درصدي بودجه 
بيمه ها براي ســال آينده، گفت: با توجه بــه اينكه درآمدهاي 
اختصاصي وزارت بهداشت از ســوي بيمه ها تامين مي شود اما 
شاهد هســتيم كه بودجه بيمه ها رشد چنداني نداشته و اگر به 
اين منوال پيش برود، درآمد اختصاصي وزارت بهداشت محقق 

نمي شود. 
وي به تاكيد وزير بهداشــت در محقق شدن بودجه اختصاصي 
اشــاره كرد و گفت: آقاي وزير مي گويد كه اين ۳۰ درصد رشد 
درآمد اختصاصي )در سال ۹۴ نســبت به ۹۳( محقق مي شود 
چنانكه تاكنون و در سال ۹۳، حدود ۱۴ هزار ميليارد تومان از 
اين محل به دست آورده و پيش بيني مي كند كه تا پايان سال ۹۳ 

به ۲۰ هزار ميليارد تومان برسد. 
عضو كميسيون بهداشــت با بيان اينكه رديف هاي اختصاص 
بودجه توســط دولت نوشــته و به مجلس ارائه مي شود، گفت: 
مجلس يك ريال هم نمي تواند دست در رديف ها ببرد، مگر اينكه 
به دولت پيشنهاد داده و دولت نسبت به اصلاح رديف ها اقدام كند. 
اگر مجلس در رديف ها دست ببرد، كار خلاف قانون انجام داده و 

درواقع در كار قوه مجريه دخالت كرده است. 
خضري افزود: مجلس پيشنهاد مي دهد و دولت رديف و عدد را 
تغيير مي دهد و بار ديگر به كميسيون تخصصي ارجاع مي دهد، 
در كميسيون بررســي و در صحن علني درباره آن راي گيري 

مي شود. 
وي با اشاره به اينكه ميزان تغيير كلي بودجه كه مجلس مي تواند 
اعمال كند ۳ تا ۵ درصد اســت، گفت: مجلس تنها مي تواند ۳ 
درصد و در خوشبينانه ترين حالت ۵ درصد بودجه را تغيير دهد 
كه من فكر نمي كنم امسال بودجه بيشتر از ۳ درصد تغيير داشته 
باشد چون ما احكام و تبصره ها را زودتر بررسي كرده ايم و ديگر 

رديف ها را نمي توانيم خيلي تغيير دهيم. 
وي بــار ديگــر بــه رشــد ۱۳ درصــدي بودجــه بيمه هــا 
 اشــاره كرد و گفــت: درآمــد اختصاصــي وزارت بهداشــت
 ۳۰ درصد و كل بودجه وزارت بهداشت نسبت به سال ۹۳ براي 

سال ۹۴ دو برابر افزايش پيدا كرده است. خضري وزارت بهداشت 
را اولويت چهارم بودجه ريزي امسال دانست و گفت: ۵۹ درصد 
رشــد بودجه وزارت بهداشــت شــامل درآمدهاي اختصاصي 
 مي شود كه ما آن را احتساب نمي كنيم و دركل، به عقيده ما تنها 
۲۹ درصد افزايش بودجه داشته است. وي خاطرنشان كرد: دولت 
بودجه اي را آورده است و مي گويد ۵۹ درصد در آن افزايش اعمال 
كرده، وقتي از آنها مي پرسيم چگونه؟ مي گويند ۳۰ درصد درآمد 

اختصاصي، درصورتي كه به نظر ما درآمــد اختصاصي افزايش 
محسوب نمي شــود، چراكه به تبع آن بايد منابع تامين درآمد 

اختصاصي مانند بيمه ها نيز رشد متناسب داشته باشد. 
عضو كميســيون بهداشــت تاكيد كرد: اگر درمجمــوع، بودجه 
بيمه ها افزايش پيدا نكند، پرداخت از جيب مردم بار ديگر افزايش 
پيدا مي كند و ما بــه دولت پيشــنهاد داديم بــراي اينكه جلوي 
 افزايش پرداخــت از جيب مردم گرفته شــود، بيمه ها بايد حداقل

 ۲۵ درصد رشد داشته باشند تا بازپرداخت از جيب مردم افزايش نيابد. 
نماينده مردم پيرانشــهر، طــرح تحول نظام ســلامت را يك 
پروســه ۱۲ ســاله دانســت و گفت: بودجه اين طرح از محل 
يك درصد ماليات بــر ارزش افزوده كه خود مــردم پرداخت 
مي كنند، تامين مي شــود كــه تاكنون چيزي حــدود ۹ هزار 
 ميليارد تومــان از اين محل بــه طرح تحــول اختصاص پيدا 

كرده است. 

 درآمد وزارت بهداشت از تعرفه هاي پزشكي 20 هزار ميليارد پيش بيني شد

نگرانيازافزايشسهممردمدرهزينههايدرمان

مدير پروژه طرح همســان گزيني از 
رونمايي ســايت همســان گزيني در 
يك ماه آينده خبر داد. وزارت ورزش 
و جوانــان با همكاري ســايت تبيان، 
سايت همسان گزيني با مشاوره افراد 
متخصص و در حريم امن را ايجاد كرده است. زهره حسيني، 
مدير پروژه طرح همسان گزيني درباره طرح همسان گزيني به 
»تسنيم«، گفت: از سال قبل كارگروهي با نام »همسان گزيني« 
در موسسه تبيان تشكيل شــد و ايده اصلي اين طرح اين بود 
كه شــبكه اي از واســطان ازدواج به وجود بيايد و وساطت در 
امر ازدواج كه در منابع ديني ما بسيار بر آن تاكيد شده است، 
احيا شود تا به اين وسيله بتوان با بهره گيري از روانشناسان و 
كارشناسان خبره ازدواج هاي موفق و پايداري را رقم زد. از سال 
قبل اين ايده مطرح شد و مراحل اجرايي خود را طي كرد و تا 

امروز با روند خوبي درحال اجراست. 
حســيني ادامه مي دهد: در شهريورماه ســال جاري محمود 
گلزاري، معاون ساماندهي امور جوانان وزارت ورزش و جوانان با 
حضور در موسسه تبيان يك تفاهم  نامه همكاري با اين موسسه 
در زمينه احياي نقش واسطان ازدواج منعقد كردند. از آن تاريخ 
تاكنون سايت تبيان پروژه همســان گزيني خود را به صورت 
آزمايشي در تهران به انجام مي رساند و قرار است طي يك ماه 

آينده از اين پروژه به صورت رسمي رونمايي شود. 
به گفته مدير پروژه طرح همسان گزيني، ايده اوليه اين طرح 
ايجاد شبكه اي از واسطان ازدواج و هدف آن احياي امر وساطت 
در ازدواج بوده است كه خوشبختانه اين شبكه ايجاد شده است 
و حدود۱۳۰ واســطه ازدواج در اين شــبكه درحال حاضر به 

فعاليت مشغول هستند. 
اين واسطان در مكان هاي مختلف مانند دانشگاه ها، حوزه هاي 
علميه، سمن ها و خيريه ها و حتي محله ها و مساجد وجود دارند 
كه كار معرفي افراد به يكديگر را انجام مي دهند. خانواده ها نيز 
به اين افراد مراجعه مي كنند و تقاضا دارند مورد مناسبي را براي 
ازدواج جوانان شان به آنها معرفي كنند. ما نيز سعي كرديم از 

اين ظرفيت استفاده كنيم. 
مدير پروژه طرح همسان گزيني در پاسخ به اين سوال كه اين 
طرح براي زنان بيوه و مردان كه همسر خود را از دست داده اند، 
اجرا مي شود يا صرفا براي مجردان نيز است؟ گفت: اين طرح 
شــامل تمامي مجردان جامعه اعم از افرادي كه تاكنون سابقه 
ازدواجي نداشــته اند يا همسرشان فوت شــده است يا طلاق 
گرفتند، است. ما تاكنون از تمامي قشر مجرد جامعه ثبت نامي 
و معرفي داشته ايم.  حسيني همچنين در پاسخ به اين سوال 
كه آيا طرح همسان گزيني قرار است مانند سايت همسريابي 
فعاليت كند، ادامه داد: در اين طرح متقاضيان ازدواج هيچ گونه 
ارتباطي با يكديگر از طريق فضاي مجــازي برقرار نمي كنند 
بلكه تنها متقاضيان از طريــق پورتال ثبت نام اقدام به ثبت نام 
خود مي كننــد و پس از آن تمامي امور بــه صورت حضوري و 
از طريق خانواده افراد با كمك مشــاوران و واســطان ازدواج 
صورت مي گيرد. به همين دليل آسيب هايي كه در سايت هاي 

همسريابي غيرمجاز مشاهده شده است را ندارد. بر همين اساس 
اين طرح به طور كلي با سايت هاي همسريابي تفاوت دارد. 

اين مسئول درباره مجوز فعاليت اين سايت، گفت: بسياري از 
اين سايت ها كه به شكل غيرقانوني فعاليت دارند فيلتر شده اند. 
قطعا مراجع قانوني بــراي اعطاي مجوز براي اين ســايت ها 
چنانچه سلامت فعاليت اين ســايت ها براي اين مراجع ثابت 
شــود؛ مجوز مي دهد. در واقع مي توانند مجوزهاي لازم براي 

فعاليت را كسب كنند. 

به گفته او واســطاني كه با طرح ما همكاري دارند همه داراي 
شناسه و كد هستند كه از طريق شبكه همسان گزيني تبيان 
مي توانند اطلاعات خــود را با يكديگر به اشــتراك بگذارند و 
به صورت الكترونيكي اطلاعات متقاضيان خود را دريافت كنند. 
در اين طرح سرويسي كه به متقاضيان ارائه مي شود، صرفا در 
زمينه معرفي و مشاوره ازدواج است و اگر منظور از تحت پوشش 
قرار گرفتن حمايت هاي مالي است درحال حاضر اقدامي در اين 

زمينه انجام نمي شود. 

همچنين به گفته حسيني تمامي سرويس هايي كه در اين طرح 
به متقاضيان و واسطان ازدواج ارائه مي شود، رايگان است و تنها 
استفاده از خدمات مشــاوره رايگان نبوده كه آن نيز براساس 
تعرفه هاي سازمان نظام روانشناسي كل كشور مشاوران مبالغي 
را دريافت مي كننــد  اما تمامي مراحلي كــه از طريق بخش 
همسان گزيني موسسه فرهنگي و اطلاع رساني تبيان صورت 

مي گيرد، رايگان است. 
حسيني درباره طرح همسان گزيني توضيح مي دهد: موسسه 

فرهنگي و اطلاع رساني تبيان با پيشــينه ۱۲سال فعاليت در 
زمينه فناوري اطلاعات و ارتباطــات و راه اندازي جامع ترين 
سايت فرهنگي- ديني در ايران بزرگ ترين مجموعه سازمان 
تبليغات اســلامي در حوزه فناوري اطلاعات و ارتباطات است 
و به  واسطه اينكه بيشــترين مخاطبان آن جوانان هستند، به 
اين مساله رسيده است كه بحث ازدواج و انتخاب زوج مناسب، 
يكي از مهم ترين دغدغه هايي است كه جوانان ما با آن درگير 

هستند. 

 سايت همسان گزيني در يك ماه آينده رونمايي مي شود

فعاليت130واسطهازدواجدرطرحهمسانگزيني
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کشاورزي

معاون توسعه مديريت و منابع انساني 
وزارت جهاد كشاورزي گفت: ظرف دو 
دوره پنج ســاله تمامي مزارع و باغات 
كشور به سيســتم هاي نوين آبياري 
تجهيز مي شــوند. محمدعلي جوادي 
اظهار كرد: دولت يازدهم در راستاي اجرايي كردن سياست هاي 
ابلاغي رهبري در حوزه اقتصاد مقاومتي، برنامه هاي متعددي 
درنظر گرفته كه شاه بيت آنها در وزارت جهاد كشاورزي، تجهيز 
اراضي كشاورزي به سيستم هاي نوين آبياري است و مقرر شده 
در يك بازه 10 ساله تمامي مزارع و باغ هاي كشور تحت پوشش 

اين سيستم ها قرار گيرند. 

1200 ميليارد تومان اعتبار براي تجهيز مزارع
وي بــا اشــاره بــه خشكســالي هاي پي درپــي در منطقه 
خاورميانه و ازجملــه ايران افــزود: بالغ بــر 1200 ميليارد 
تومان اعتبار براي تجهيز مزارع كشــور پيش بيني شــده تا 
بخش اعظمــي از آبي كــه تاكنــون در بخش كشــاورزي 
 به صورت غيرعلمي به مصرف مي رســيده، در بخش شــرب 

مصرف شود.
 معــاون وزيــر جهاد كشــاورزي با اشــاره به عملي شــدن 
بســياري از پروژه هاي ايــن وزارتخانه گفــت: تاكنون بيش 
از 50 درصــد از پروژه هاي ايــن وزارتخانه بــه بهره برداري 
رســيده اما از آنجاكــه بخش اعظــم پروژه هــا در روزهاي 
پاياني ســال به بهره برداري مي رســند، تا پايان ســال اكثر 
 پروژه هاي پيش بيني شــده بخش كشــاورزي نيــز افتتاح 

خواهند شد. 

افتتــاح 10 پــروژه شــاخص كشــاورزي در 
10 روز آينده

جــوادي در پاســخ بــه پروژه هــاي ايــن وزارتخانــه 
در ايــام دهــه فجــر خاطرنشــان كــرد: پروژه هــاي 
بــه  ايــن دهــه در سراســر كشــور   متعــددي در 

بهره برداري مي رسد.
 همچنين در هر اســتان حداقل 10 پروژه شاخص كشاورزي 
ظــرف 10 روز آينده به بهره برداري مي رســد. البته شــمار 
پروژه ها در برخي اســتان ها رقم بســيار بالاتري اســت. وي 
از تخصيص بيــش از 50 درصــدي اعتبــارات وزارت جهاد 

كشــاورزي خبر داد و اظهــار اميدواري كرد بــا حمايتي كه 
دولت تدبيــر و اميد از بخش كشــاورزي دارد تا پايان ســال 
 تمامي طرح ها و پروژه هاي بخش كشاورزي در سراسر كشور 

نهايي شود. 

تهيه الگوي كشت براي تمام استان ها
معاون توسعه مديريت و منابع انساني وزارت جهاد كشاورزي 
با بيان اينكه تجهيز اراضي كشــاورزي به سيستم هاي نوين 
آبياري، در صدر برنامه هاي ســال آينده اين وزارتخانه است، 
اضافه كرد: در حال حاضر براي تمامي استان ها الگوي كشت 
تهيه و بــراي تجهيز اراضــي اعتباراتي بالغ بر هــزار ميليارد 
تومان نيز پيش بيني شــده اســت. جوادي خاطرنشان كرد: 
امســال 1250 ميليارد تومان براي اســتفاده از سيستم هاي 
آبياري نوين صرف شده اســت و براي سال آينده نيز اعتباري 
 بيش از ايــن پيش بيني شــده كه نويــد روزهــاي بهتري 

را مي دهد. 
وي همچنين در پاسخ به پرسشي درباره تنظيم بازار و تامين 
ميوه شب عيد گفت: وزارت جهاد كشاورزي در عيد امسال از 
ميوه هاي داخلي استفاده مي كند و اكنون نيز ميوه هاي مورد 
نياز ذخيره شده و به اندازه نياز اســتان هاي مختلف، ميوه در 
انبارها و سردخانه هاي كشور وجود دارد و بدون ترديد از نظر 
ميوه شب عيد در هيچ نقطه كشور با مشكلي روبه رو نخواهيم 

بود. 

اجراي بدون محدوديت طرح آبياري تحت فشار
وزارت  صنايــع  و  خــاك  آب،  معــاون  همچنيــن 
اختصــاص  بــا  گفــت:  نيــز  كشــاورزي   جهــاد 
1300 ميليــارد تومــان براي اجــراي سيســتم هاي نوين 
آبياري، پيش بيني مي شــود 284 هزار هكتار از اراضي كشور 
 تا پايان ســال به روش هاي نوين آبياري تحت فشــار مجهز 

شوند. 
ســيدرحيم ســجادي دربــاره راهكارهــاي كاهــش 
كــرد:  اظهــار  كشــاورزي  بخــش  در  آب  مصــرف 
مصــرف كاهــش  روش  بهتريــن  حــال حاضــر   در 

 آب در ايــن بخــش تجهيــز اراضــي تحــت كشــت بــه 
شــيوه هاي نوين آبيــاري تحــت فشــار اســت و در كنار 
آن بهره گيــري از روش هــاي آبيــاري كم فشــار بــا هدف 

 انتقــال آب بــا لولــه و شــبكه هاي فرعــي بــه اراضــي 
تحت پوشــش اســت.  وي از اجراي بدون محدوديت طرح 
توســعه آبياري تحت فشــار در سراســر كشــور خبر داد و 
افزود: با توجه خاص دولت و وزير جهاد كشــاورزي به رشــد 
ســطح اجرايي آبياري تحت فشــار، تامين اعتبار مورد نياز و 
تضمين منابع براي سال هاي آتي، ســهميه اجرايي عمليات 
 آبياري تحت فشار در سراسر كشــور بدون محدوديت اعلام 

شده است. 

آبياري 8 ميليون هكتار اراضي كشاورزي به صورت 
تحت فشار

معاون وزيــر جهاد كشــاورزي در امور آب، خــاك و صنايع 
با بيــان اينكه يك هشــتم اراضي آبــي به سيســتم آبياري 
تحت فشار مجهز هســتند، ادامه داد: طي ســاليان گذشته 
سياســت وزارت جهاد كشــاورزي تغيير كــرده و همواره بر 
آبياري تحت فشــار و احداث شــبكه هاي فرعي براي كاهش 
 مصرف آب تاكيد شده اســت؛ به گونه اي كه در حال حاضر از 

8 ميليــون هكتــار اراضــي آبــي كــه نيــاز بــه اجــراي 
 سيســتم آبيــاري تحــت فشــار دارند، يــك ميليــون و 
300 هزار هكتار در كشور مجهز به سيستم آبياري تحت فشار 

هستند. 
ســجادي گفت: رديف اعتبــاري اجراي سيســتم هاي نوين 
آبياري كــه در بودجــه ســال هاي گذشــته 300 ميليارد 
 تومان بوده اكنون به حــدود 1300 ميليارد تومان رســيده

 است. 

 در يك دهه آينده صورت خواهد گرفت

تجهيز اراضي کشاورزي به سيستم هاي نوين آبياري

4 هــزار صيــاد گيلانــي از آســتارا 
تا چابكســر، بــراي تاميــن معاش 
خانــواده خــود وابســته بــه دريا 
 و آبزيــان هســتند امــا پديــده 
چله خشــكي آنان را زمين گير كرده 
اســت. اين صيادان براي پهن كردن تورهــاي خود در خزر و 
تامين هزينه زندگي تنها 6 ماه از سال را فرصت دارند؛ 6 ماهي 

كه از نيمه مهر آغاز مي شود و در ابتداي بهار به اتمام مي رسد.
 

 40 روز در انتظار نزديك شدن ماهي ها به ساحل
ماهيگيران در اين روزها نه تنها با موج و سرما، كه گاه با دستان 
خالي دريا مواجه مي شوند، دوره هايي كه در آب هاي ساحلي 
تقريبا هيچ خبري از دسته هاي ماهي نيست؛ ايامي كه صيادان 
گيلاني به آن چله خشكي مي گويند چرا كه تقريبا 40 روز به 
طول مي انجامد. در اين روزها صيادان به ناچار ساحل نشــين 
مي شوند، تورها و كرجي هايشان را تعمير مي كنند و چشم به 
دريا در انتظار كولاكي هستند كه ماهي ها را به سمت تور آنها 

هدايت كند. 

  آب سرد رودخانه ها، عامل دوري ماهي ها از ساحل
مديرعامل اتحاديــه تعاوني هاي صيادي گيــلان گفت: چله 
خشكي اصطلاحي در جامعه صيادي است كه به دوره زماني 
اتلاق مي شــود كه صيد فوق العاده ضعيف و گاهي در نقاطي 
كاملا متوقف مي شود. يونس رمضاني اظهار كرد: چله خشكي 
به طور معمول از اول دي تا 10 بهمن ماه طول مي كشد اما در 
برخي سال ها اين زمان متغير است. وي افزود: در فصل زمستان 
برف ها كه آب مي شوند، آب هاي بسيار سرد كه صيادان گيلان 
به آن »زرخ آب« يعني آب سرد و سوزناك مي گويند؛ از سمت 
كوهستان ها به داخل دريا سرازير مي شوند و اين ماهي ها را از 

آب هاي ساحلي دور مي كند. 
  اسفند و فروردين دوره تخم ريزي ماهي ها

اين كارشناس شيلات ادامه داد: دوره زماني ديگري نيز هست 
كه صيادان گيلان به آن چله كوچك مي گويند، در اين زمان 
گرچه هوا سرد است ولي آب چندان سرد نيست و در اين مدت 
ماهيان به سمت ســاحل مي آيند. به گفته رمضاني، اين دوره 
نزديك به زمان تكثير طبيعي ماهيان و زمان كوچ ماهي ها از 
دريا به رودخانه ها براي تخم ريزي است. وي يادآور شد: اسفند 
و فروردين فصل تخم ريزي ماهيان است و به جز كفال، زالون و 
كيلكا كه در دريا تخم ريزي مي كنند، بقيه گونه هاي ماهي براي 

تخم ريزي به آب هاي شيرين و رودخانه ها مي آيند. 

 كاهش 17 درصدي صيد نسبت به سال قبل
اين كارشناس شيلات تصريح كرد: غذاي ماهيان از عمق يك 
متري تا 70 متري سواحل است و بيشتر گونه هاي آبزيان در 
اين عمق براي خوراك گردش مي كنند. وي گفت: صيادان پره 
و دام گســتر به طور معمول در اين عمق صيد مي كنند چرا كه 
انبوه ماهي ها اغلب در اين عمق هســتند. مديرعامل اتحاديه 

تعاوني هاي صيادي گيلان در ادامه وضعيت صيد امســال را 
ناگوار خواند و افزود: حاصل 10 هزار بار پره كشي )تور ريزي و 
جمع كردن تور ماهي گيري( از ابتداي مهر تاكنون تنها 804 
تن ماهي )ماهيان سفيد و كفال( بوده كه نسبت به پارسال 17 

درصد كاهش نشان مي دهد. 

   صيد بي رويه و آلودگــي آب؛ عوامل اصلي كاهش 
صيد

وي صيد غيرمجــاز و بي رويه، كم آبــي و آلودگي هاي مختلف 
خانگي، شــيميايي، صنعتي، بيمارســتاني رودخانه هاي محل 
تكثير طبيعي ماهيان دريايي و برداشــت بي رويه شــن و ماسه 
و در نتيجه از بين رفتن مكان هاي تخم ريزي آبزيان را از دلايل 

كاهش جمعيت ماهيان و به تبع آن كاهش صيد عنوان كرد. به 
گزارش ايرنا، وي درباره تاثير تكثير مصنوعي و رهاسازي ماهيان 
توسط شيلات گفت: گرچه سالانه 150 ميليون بچه ماهي توسط 
 شيلات گيلان رهاسازي مي شود اما 8 درصد به سفره صيادان باز

مي گردد. 

احياي رودخانه ها و حفظ زنجيره غذايي ماهيان
به گفته رمضاني، بخشي از بچه ماهيان رهاسازي شده در فرايند 
تكثير و تبديل به لارو، شماري زمان رهاسازي، تعدادي هنگام 
ورود به رودخانه ها و بخشــي هنگام توفاني شدن در دريا تلف 
مي شــوند. مديرعامل اتحاديه تعاوني هاي صيادي گيلان چاره 
كار را در مديريت و احياي رودخانه هــا و حفظ زنجيره غذايي 

ماهيان عنوان كرد. اميد مــي رود با مديريت منابع آبي، دريايي 
پاك و آبزياني سالم داشته باشيم تا دستان پينه بسته صيادان 

از صيد خالي نماند. 

  جمعيت ماهيان خاوياري خزر به سطح بحراني رسيد
تحقيقات اخير نشــان مي دهد كه حجم ماهيــان خاوياري 
درياي خزر به شدت كاهش يافته و به مرز بحراني رسيده است. 
الهام علي اكبر اوُا، رئيس موسســه جانورشناسي دانشگاه ملي 
آذربايجان با بيان اين مطلب درباره دليل كاهش حجم ماهيان 
خاويــاري درياي خزر گفــت: دليل اصلــي، ماهيگيري هاي 
غيرقانوني در سطح گســترده در رودخانه هاي منتهي به اين 

دريا و خود درياست. 

وي همچنين افزود: مطالعات علمي زلزله شناسي در بستر اين 
دريا ،حيات ماهيان خزر به ويژه ماهيان خاوياري اســتراگون 
را به شدت تهديد مي كند.  اين محقق، خالي كردن آب توازن 
كشتي هاي ورودي به اين دريا از درياي سياه را عامل ديگري 
براي كاهــش جمعيت ماهيان خاوياري عنــوان كرد و گفت: 
با خالي كردن آب توازن كشــتي ها، نوعــي حيوان معروف به 
شانه دار در اين دريا رشد كرده اســت كه به ماهيان خاوياري 
حمله مي كند.  همچنين شانه دار، انفيتوپلانكتون هاي درياي 
خزر كه غذاي اين ماهيان هستند را استفاده مي كند و از اين 
منظر هم حيــات ماهيان خاوياري را به خطــر مي اندازد. وي 
افزود: جمعيت شانه داران به شــدت در حال گسترش است و 

روزبه روز بر ماهيان خاوياري درياي خزر فشار مي آورند. 

چله خشكي، ماهي گيران را زمين گير كرد

صيادان گيلاني چشم انتظار ماهي ها
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اصناف

اتحاديه صنف خواربار فروشان تهران 
از سال 1331 فعاليت رسمي خود را 
آغاز كرده اســت و هم اكنون داراي 6 
هزار عضو با پروانه كسب معتبر است. 

اين صنف يكي از اتحاديه هاي بزرگ 
در راستاي ارائه خدمات در رابطه با مواد غذايي است و به عنوان 
آخرين حلقه زنجيره توزيع مســتقيما با مصرف كنندگان در 

ارتباط است. 
رئيس اتحاديه خواربار فروشان در رابطه با اين صنف و وضعيت 
بازار در گفت وگو با »كسب وكار« مي گويد: بزرگ ترين مشكلي 
كه ما در اين صنف با آن روبه رو هستيم در رابطه با مسائل امور 
مالياتي اســت. حوزه هاي مالياتي و مميزان محترم مالياتي با 
توجه به كار طاقت فرسا و سود تعيين شــده و مشخص براي 
واحدهاي صنفي نســبت به افزايش پايه ها و ضرايب مالياتي 
بدون هماهنگي با مجامع و كارشناسان اصناف اقدام كرده اند 
كه اين امر موجب دلسردي در انجام امور و عدم توانايي پرداخت 

در رابطه با ماليات شده است. 
صفر فرهمندجم افزود: افزايش سنگين بهاي برق به ويژه در 

ايام تابستان هزينه زيادي را روي دوش اعضا وارد مي كند. 
وي در ادامه به ديگر مشكلات اين اتحاديه اشاره كرد و اظهار 
داشــت: با توجه به اينكه واحدهاي صنفي اين اتحاديه داراي 
پروانه كسب معتبر هســتند و خود را ملزم به رعايت قوانين 
تعيين شده درباره حقوق مصرف كننده مي دانند لذا سازمان 
تعزيرات حكومتي بدون هماهنگي بــا اتحاديه هاي صنفي و 
شناخت كافي در رابطه با نحوه توزيع و فروش اجناس نسبت 
به جريمه اين واحدها اقدام مي كنند كه اعضای صنف در اين 
رابطه نيز شــكاياتي ارائه كرده اند؛ لازم به ذكر است كه اكثر 
تخلفات صورت گرفته در اين موارد به واحدهاي صنفي بدون 

پروانه كسب است. 
صفر فرهمندجم همچنيــن گفت: يكي ديگر از مشــكلات 
اين صنف كــه هم اكنون به طــور جدي اعضــاي اين صنف 
را در رابطــه با خريد و فــروش اجناس دچار مشــكل كرده 
اســت، وجــود فروشــگاه هاي بــزرگ و زنجيــره اي مانند 
 seven ،هايپراســتار، خانه و كاشــانه، افق، كورش، جامبو
و يــاران دريان اســت و بــا توجه بــه اينكه تشــكيل اين 
فروشــگاه هاي بزرگ كه از طريق گروه هاي خاصي كه داراي 
منابع مالي و پشــتيباني كلان هســتند، صــورت مي گيرد 

اين موضوع باعث مي شــود تهيه اجنــاس در مقياس و تيراژ 
 بالا و ارائه آن بــه مصرف كنندگان با كمترين ســود صورت

 گيرد. 
اين موارد ســبب كاهش فروش واحدهاي صنفي و درنتيجه 
آن، كاهش درآمد منطقي و قانوني اعضای تحت پوشش شده 
اســت. همچنين اطمينان مردم از اعضا مورد ســوال و بحث 
قرار مي گيرد و اعضاي صنف نيز مبادرت به تعطيلي يا فروش 

واحدهاي صنفي يا تغيير شغل مي كنند. 
رئيس اتحاديه خواربار فروشــان تصريح كرد: ســود حاصل 
ميانگين از فروش اجناس 10 تا 12 درصد است. اين در حالي 
است كه به محض بازگشايي روزانه مغازه توسط كسبه، 5 درصد 
هزينه شــامل هزينه هاي آب و برق و تلفن و عوارض بر دوش 

مغازه داران است. 
فرهمندجم ادامه داد: وضعيت حال حاضر بازار تعريف چنداني 
ندارد و بازار در حال ركود اســت. عرضه بيشتر از تقاضاست و 
شــركت هاي پخش و واحدهاي توليدي اجناس زيادي دارند 
كه در اين حالت ركود مجبور به دريافت چك در ازای فروش 
اجناس بوده يا اجناس خود را به صورت اشانتيون ارائه كنند.  
در حال حاضر نه تنها در بازار خواربار افزايش قيمت نداشته ايم 

بلكه در بعضي موارد قيمت اجناس پايين هم آمده است. 

اهميت حضور در نمايشگاه هاي داخلي و بين المللي
صفر فرهمندجــم همچنيــن دربــاره اهميت حضــور در 
نمايشــگاه هاي بين المللي و داخلي اظهار داشــت: برگزاري 
نمايشگاه ها حسن و مزاياي بسيار خوبي براي دست اندركاران 

صنعت غذايي تمامي استان ها و كشور دارد. 
يكي از اين مزايا، آشــنايي و تبادل تجربيات خواربارفروشان 
و صاحبان صنف با يكديگــر در مدت زمان كوتــاه و مكاني 
مشخص است. از طرفي نمايشگاه ها مي توانند فرصت مناسبي 
براي معرفي جديدترين محصولات غذايي در طول ســال نيز 
باشند. اما مزيت ديگر برپايي نمايشگاه را مي توان ايجاد فرصت 
مناسب براي برقراري ارتباط با شــركت هاي معتبر داخلي و 

خارجي دانست كه از اهميت بالايي برخوردار است. 
برپايي نمايشــگاه همچنين مي تواند به موضوع ارائه آخرين 
دســتاوردهاي فني شــركت هاي داخلــي و خارجي كمك 
قابل توجهي كند. دراختيارگذاردن فرصت ها، اتحاد، قراردادها 
و پيشرفت و توسعه فعاليت هاي اقتصادي شركت كنندگان از 

ديگر مزاياي نمايشگاه هاست. تجربه اي كه خود ما از حضور در 
يكي از نمايشگاه هاي بين المللي كسب كرديم، تعيين قيمت 
توليد حبوبات بود.  در نمايشــگاه، شركت كنندگان همچنين 
مي توانند نمايندگان فعــال براي خود پيــدا كنند، نيازهاي 

مشــتريان را شناســايي و تامين كنند و از تبليغات گسترده 
جهت كســب اعتبار و معرفي بهتر شــركت و محصولاتشان 
بهره ببرند. نمايشــگاه هايي كه در ايران برگزار مي شــود، در 
سطح بين المللي است. افزايش درآمد صنايع كشورها همراه با 

درآمد ملي آنها، افزايش قدرت خريد را سبب مي شود كه اين 
امر خود، تغيير ميزان توليد را به دنبال دارد. نمايشــگاه هايي 
 كه در كشــور مــا برگــزار مي شــود از ســطوح بين المللي 

برخوردار است. 

 رئيس  اتحاديه خواربار فروشان در گفت وگو با »كسب وكار« اظهار داشت 

رقابت سرسخت فروشگاه هاي زنجيره اي با  اصناف 

رئيــس اتحاديه نان ســنگك تهران 
نســبت به گزارش هاي منتشر شده 
دربــاره تخلــف در پخــت و قيمت 
نــان واكنش نشــان داد. بر اســاس 
گزارش هاي منتشر شده در روزهاي 
اخير برخي نانوايان اقدام به تبادل آرد دولتي با يكديگر كرده و 
نان به اصطلاح »شبه دولتي« پخت مي كنند ولي با قيمت آزاد 
به دست مردم مي رسانند. از سوي ديگر نانوايي هاي دولتي هم 
هستند كه بخشــي از آرد خود را به پخت كيك و كلوچه هاي 
محلي اختصاص داده اند تا شــايد بتوانند از اين راه، بخشي از 
هزينه هاي خود را جبران كنند، در حالي كــه دود اين رفتار 
به چشــم مصرف كننده مي رود و به نظر مي رســد كه دولت 
بايد نظارت خود را در اين رابطه بيشتر كند، چراكه آنگونه كه 
مســئولان مي گويند، يك واحد پخت نان سنتي، اجازه پخت 

كيك و كلوچه را ندارد. 
در همين رابطه محمدرضا نظرپور، رئيس اتحاديه نان سنگك 
تهران در گفت وگو با »كسب وكار« مي گويد: تبادل آرد دولتي 
در بين نانوايان تخلف محض بوده و طبق قانون با متخلفان در 

اين صنف برخورد خواهد شد. 
وي اضافــه مي كند: تمــام نانوايي ها ملزم بــه رعايت حقوق 
مصرف كنندگان هستند و بايد نرخ مصوب اتحاديه را در فروش 
نان رعايت كنند. اينكه نانوايان بخواهند آرد دولتي را به يكديگر 
بفروشند و قيمت نان را براي مشتريان به صورت آزاد حساب 

كنند، كاملا خلاف قانون است. 
نظرپور در ادامه گفت: آن دسته از نانوايي ها هم كه به صورت 
خصوصي اقــدام به پخت نــان مي كنند هم ملــزم به رعايت 
نرخ هاي مصوب هســتند و در صورت درخواســت مشتري و 
ســفارش نان به صورت ويژه مجاز به انجام اين كار و دريافت 

هزينه اضافي هستند. 
رئيس اتحاديه نان ســنگك تهران همچنين درباره تخلف در 
پخت كيــك و كلوچه از آرد دولتي اظهار داشــت: اين تخلف 
بسيار سنگين تر بوده و بازرسان اتحاديه در صورت مشاهده و 
گزارش هاي رسيده اقدام به پلمب نانوايي مورد نظر مي كنند. 

محمدرضا نظرپور بيان كرد: همشــهريان در صورت مشاهده 
اينگونه تخلفات آدرس يا شماره جواز واحد صنفي را به اتحاديه 

اعلام كنند تا با آن برخورد شود. 
بر اساس گزارش »كسب وكار« چندي پيش دولت اعلام كرده 
بود كه با اجراي فاز جديد قانون هدفمندي يارانه گندم، آرد و 
نان براي افزايش رقابت و بالا بردن كيفيت نان، آن دســته از 
نانوايي هايي كه متقاضي تامين آرد به صورت آزاد هســتند و 
از دولت، آرد دولتي نمي خواهند، مي توانند از كارخانجاتي كه 
خود مدنظر دارند، آرد را تهيه كرده و نان توليدي از آن آرد را نيز 

به قيمت آزاد بفروشند. 
در اين ميان، البته مقامات دولتي عنوان مي كنند كه تنها 30 
درصد از نانوايي هاي هر شــهر، پخت آزاد دارند و آرد آزاد هم 
دريافت مي كنند، اما مابقي آرد يارانــه اي دريافت كرده و نان 
يارانه اي يا دولتي هم با نرخ مصوب، تحويل مردم مي دهند، اين 

در حالي است كه اگرچه دولت اعلام كرده بود كه نانوايي هاي 
آزادپز حتما به نحوي مشخص خواهند شد كه مردم بدانند اين 
نانوايي ها، نان آزادپز توليد مي كنند، اما در اين ميان، هستند 
نانوايي هايي هم كه در واقع، آزادپز نيســتند و آرد را يارانه اي 
دريافت مي كنند، اما در اين ميان نان را به نرخ مصوب به دست 

مردم نمي دهند. 
خبرگزاري مهر نيز روز گذشته در گزارشي از تبادل آرد يارانه اي 

ميان برخي نانوايان دولتي و غيردولتي خبر داد. 
بر اســاس اين گزارش، برخي نانوايي هاي به اصطلاح دولتي، 
بخشي از سهميه آرد خود را تحويل نانوايي هاي آزادپز مي دهند 
تا آنها با اختلاط آردشان با آرد مرغوب و به اصطلاح با نرخ آزاد، 
نان پخته و دســت مردم دهند، اما نه ناني با نرخ نيمه دولتي، 

بلكه با نرخ آزاد كه برخي فعالان بازار از آن به نان شــبه دولتي 
تعبير مي كنند؛ ناني كه تنها بخشي از آردش دولتي است، اما 

قيمتش آزاد است. 
بر اســاس اين گزارش، ايــن تخلف برخي نانوايــان در حالي 
صورت مي گيرد كه به نظر مي رســد نظارت هــاي دقيقي بر 
نانوايي ها نيست و مسئولان سازمان حمايت مصرف كنندگان 
و توليدكنندگان هم كه بايد در اين نوع موارد، در صحنه بوده و 
تخلفات را شناسايي كنند، چندان عكس العملي به اين ماجراها 
از خود نشــان نمي دهند، بنابراين اين مردم هستند كه نان را 
كه قوت غالب اكثرشان هم هست، با قيمتي ناعادلانه دريافت 

مي كنند. 
البته پخت نان بــه صورت آزادپــز و غيردولتي، بيشــتر در 

نانوايي هاي شمال شــهر تهران صورت مي گيرد كه تصور مي 
شود مردم اين منطقه، چندان واكنشــي به تغييرات قيمتي 
احساس نمي كنند و از اوضاع مالي مناسبي برخوردار هستند 
كه افزايش 500 تا 1500 توماني نان، ممكن اســت براي آنها 
چندان قابل توجه نباشــد اما در همين مناطــق، افرادي هم 
هســتند كه خدمات رســان به اين مردم اند يا سر پروژه هاي 
ســاختماني اين مناطق، كار مي كنند، اما آنها هم مجبورند به 

خاطر همين تخلفات، نان را گران تر بخرند. 
در اين ميان، البته نانوايان حاضر نيســتند به صورت شــفاف 
درباره تبادل آرد ميان نانوايان دولتي و آزادپز حرف بزنند، اما 
آنگونه كه لابه لاي حرف هايشان مي گويند، تامين آرد دولتي از 
نانوايي هايي كه سهميه دريافت مي كنند، چندان كار مشكلي 

نيست و يك نانوايي آزادپز به راحتي مي تواند با پرداخت اندكي 
پول به نانواياني كه آرد يارانه اي دريافت مي كنند، بخشي از آرد 
آنها را صاحب شــود. اما اين تبادل آرد، به اصطلاح به صورت 

زيرميزي صورت مي گيرد و شايد مشهود نباشد. 
در عين حال، نانوايي هايي هم هستند كه در كنار دريافت آرد 
يارانه اي، نان را به قيمت آزاد به دست مردم مي دهند و مردم 
هم كه به طور مشخص، شــاخصه هاي يك نانوايي آزادپز را به 
لحاظ پخت نان، آرد استفاده شده يا كيفيت به خوبي نمي دانند، 
به هر قيمتي كه نانوايان عنوان مي كنند، گردن مي نهند و نان 
را خريداري مي كنند. بنابراين به نظر مي رسد كه بايد نظارت 
بيشــتري روي نانوايي ها صورت گيرد؛ اگرچه نمي توان اين 

موضوع را به همه آنها تعميم داد. 

 رئيس اتحاديه نان سنگك تهران:

 با متخلفان در فروش نان برخورد مي کنيم
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روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

CRM چيست؟نامه به سردبير
 Customer مخفــف عبــارت CRM واژه
Relationships Management به معناي 

مديريت ارتباط با مشتريان است. 
  CRM به عنوان ابــزار تكنولوژيكي قوي به كمك 
شما آمده و در جمع آوري اطلاعات شما از مشتريان، 
 افزايش سرعت عمل شما در پاسخگويي به آنها كه 
در نهايت به جلب رضايت مشتريان خواهد انجاميد 
 و افزايش ميــزان فــروش كمك خواهد كــرد. در

 يك عبارت خلاصه تر مي تــوان گفت CRM خود 
تخصصي است كه در آن سه عامل مشتري، فرايندها 
و تكنولوژي به موازات هم و همه در جهت رسيدن به 
هدفي واحد كه بهينه سازي ارتباط مشتريان با يك 
سازمان يا واحد توليدي اســت، در حركت هستند.  
CRM يا همــان مديريت ارتباط با مشــتريان  يك 
استراتژي تجاري طراحي شده اي است تا از هزينه ها 
كاسته و باعث افزايش منافع يك سازمان در راستاي 
استحكام وفاداري به مشــتريان باشد. يك سيستم 
مديريت ارتباط با مشتريان درست، اطلاعاتي از تمامي 
منابع داخلي و منابع مرتبط خارجي يك سازمان براي 
پشتيباني كردن يك مشتري به همراه خواهد داشت. 
CRM مشتريان را در يك سيستم يكپارچه بازاريابي، 
فروش و پشــتيباني در هر نقطه اي كه قــرار دارند، 
پوشش مي دهد و در سريع تر رسيدن به اهداف   نهايي 
يك سازمان در اين ســه هدف ياري خواهد داد. سه 
عنصر اصلي در يك CRM موفق وجود دارد: 1- افراد 

2- روند كار 3- تكنولوژي يا فناوري
سيستم مديريت ارتباط با مشــتريان در قالب يك 
نرم افزار به معناي مفهوم ارتباطات داخلي و خارجي 
يك ســازمان، برمحور فلسفه مشــتري مداري در 
كل امور يك ســازمان تاكيد دارد و هدايت آن را بر 
عهده مي گيرد. بالا بردن ســطح فروش با استفاده 
از تاكتيك هاي اســتراتژي بازاريابي و فروش براي 
به وجود آوردن ســطح رقابتي بــراي اعضاي يك 
ســازمان از مزاياي ديگر اســتفاده يك CRM در 
سازمان ها و شركت هاســت. CRM يك استراتژي 
برنامه ريزي شده است كه با آموزش دادن و هدايت 
كردن كارمندان به شما نحوه چگونگي درك و فهم 
نياز هاي بيشــتر مشــتريان را آموزش می دهد تا 
روابط افراد يك سازمان و مشتريان آن را استحكام 

بيشتري ببخشد.

مفاهيم کسب و کاری

تكنيك »لحظه حقيقت« و زنان لبناني
اهالي بازاريابي مي گويند اگر بتوانيد تبليغ را در لحظه اي كه ذهن مشتري 
درگير موضوعي مرتبط با محصول شماست، انجام دهيد اثربخشي آن بسيار 
بالا خواهد بود. به آن لحظه جادويي  درگيري مشتري »لحظه حقيقت« 

هم گفته اند. 
در لبنان يكــي از محصولات »پي انــد جي« )توليدكننــده اي كه ما آن 
را با محصولاتي مانند شــامپوي هد اند شــولدرز، باتري دوراســل، تيغ 
ژيلت، پمپرز و... مي شناســيم( را مي خواســتند با اســتفاده از اين اصل 
تبليغ كنند، ســختي كار اين بود كه بازاريابان نمي دانســتند مشتريان 
چه زماني درگير شستشــو و تميزكاري هســتند تا همــان لحظه تبليغ 
 را بــه او عرضه كننــد. تبليــغ در تلويزيــون و راديو راه حل مناســبي

 به نظر نمي رسيد. 
اما آنها مي دانستند كه بيروت پر از ساختمان های بلند است و بانوان لبناني 
اغلب براي خشك شدن لباس ها آن را به رخت آويزهايي در تراس ساختمان 

آويزان مي كنند.
وقتي در خيابان هاي بيــروت راه مي رويد، مي بينيد كه ســاختمان هاي 
دو ســوي خيابان رخت هــاي خــود را براي شســتن بيــرون از منزل 
 آويــزان كرده انــد، شــبيه منظره اي كــه در برخــي نقاط تهــران هم 

مي شود ديد. 
اين همان لحظه »حقيقت« بود كــه بازاريابان به دنبــال آن بودند، آنها 
 يك جاي معركــه براي تبليــغ پيدا كردنــد: روي ســقف اتوبوس هاي 

شهري.
خانم هــا در حيــن پهــن كــردن رخت هــا از بــالا و روي تــراس 
محيط بيــرون و خيابــان را تماشــا مي كردند و نگاه شــان بــه تبليغ 
 روي ســقف اتوبوس هــا هــم مي افتــاد و البتــه كــه تبليغ بســيار 

موثري بود. 

تجويز راهبردي 
همه ما يك بازارياب هستيم. باور نمي كنيد. بگذاريد اين موضوعات را باز 
كنم. وقتي به مصاحبه استخدامي مي رويم، داريم خودمان را بازاريابي كرده 

و به بازار عرضه مي كنيم.
وقتي يك ايده را به يك ســرمايه گذار معرفي مي كنيم، داريم ايده خود را 

بازاريابي مي كنيم. 
وقتي در جلسه هيات مديره يك پيشــنهاد جديد مطرح مي كنيم، داريم 

پيشنهاد خود را بازاريابي مي كنيم.
وقتي خواستگاري مي كنيم. وقتي نوشــته مان را در شبكه هاي اجتماعي 
 به ديگــران معرفي مي كنيــم و وقتي... ما هميشــه در حــال بازاريابي 

هستيم. 

چه استفاده اي مي توانيم از تكنيك لحظه حقيقت ببريم؟ 
نكتــه اينجاســت كــه مــا نمي توانيــم در جلســه ارائــه بــه 
ســرمايه گذار يــا جلســه هيات مديــره، لحظــه حقيقــت ايجــاد 
 كنيم، چــرا كــه زمــان و مــكان و چگونگي آن جلســات دســت ما 

نيست.
 بنابراين به جاي شــكار لحظه حقيقــت مي توانيــم آن را ايجاد كنيم با 

داستان گويي و شبيه سازي.
بگذاريد براي شــما مثالي بزنم. فرض كنيد مي خواهيــد يك ايده درباره 
 سازوكار تامين مالي خرد به يك ســرمايه گذار يا به هيات مديره پيشنهاد

 بدهيد. 
شــما مي توانيــد بــا مراجعــه بــه تجربيــات تلــخ و ناكامي هايي كه 
مخاطبــان شــما يــا اطرافيــان آنهــا داشــته اند، لحظــه حقيقــت 
ايجاد كنيــد. بــا ارائــه مثال هايــي از گرفتاري هــاي روزمــره مردم 
 دربــاره تاميــن مالــي خرد، شــما يــك تجربــه واقعــي بــراي آنان 

فراهم كرديد.
انگار آنان را مانند زنان لبناني مي بريد بالاي تراس و با فضاسازي ذهن آنان 

را آماده مي كنيد. 
درســت در لحظه مناســب بــه آنان كــه در روي تــراس ايســتاده اند 
مي گوييد حالا به اتوبوســي كــه در خيابان در حال رد شــدن اســت، 
 نگاه كنند و اتوبوســي كه ايده شــما بالاي آن نقش بســته است. پس به 

صورت خلاصه: 
1- ايده خود را روشن و مخاطبان خود را آناليز كنيد. 

2- بــه ايــن فكــر كنيــد كــه چگونــه مي توانيــد بــا ارائــه 
 داســتان هاي واقعــي مخاطبــان خــود را در يــك تجربــه ذهنــي

 قرار دهيد. 
3- به اين فكر كنيد كه چگونــه در آن تجربه ذهني، لحظه حقيقت ايجاد 
كنيد )ارائه راه حل در زماني كه بيشــترين درگيري ذهني و عاطفي را با 

مساله يافته اند.( 

راهکار

مديران آينده  خود  را با  كاركنان شــان  مطابقت  
مي دهند

اغلب صاحبنظران و استادان دنياي مديريت بر اين اعتقادند كه كاركنان، 
محيط كار و نحوه كار كردن به ســرعت در حال تغيير و تحول اســت و 

نمي توان با روش ها و رويكردهاي سنتي و پيشين كارها را انجام داد. 
 از ســوي ديگر همه مي دانيم كه عامل اصلي پيشبرد اهداف و آرمان هاي
 يك سازمان، كاركنان آن هستند و بهتر آن است كه به جاي تلاش بيهوده 
براي تغييــر دادن اجباري كاركنان در جهت تغييــر نگرش ها و فرهنگ 
سازماني گام برداشــت؛ به نحوي كه اين خود مديران سازمان باشند كه 
خود را با توجه به ويژگي ها و تمايلات كاركنان تطبيق دهند، نه اينكه آنها 

را وادار سازند مطابق ميل مديران رفتار و كار كنند. 
@sadeghfar_ir

آموزش

راه حل هاي بنيادي براي مشكلات بيابيد
هر مديري عاشق اين است كه مشكلات سازمان و 

بخش هاي معيوب آن را اصلاح كند. 
رويارويي بــا اتفاق هاي تــازه و غيرمنتظره، از 
جذابيت هاي قديمي مديريت است اما متاسفانه 
بســياري از مديران تاكيد دارند كه مشكلات را 
خيلي ســريع حل كنند و در نتيجــه براي پيدا 

كردن راه حل هاي پايدار و 
بلندمدت براي مشــكلات 

وقــــت  سازمان شـــان 
نمي گذارند. اگر واقعا مي خواهيد 

مشكلي را حل كنيد، بايد تمام سيستم را بررسي 
كرده و دليل آن مشكل را پيدا كنيد.

 بعد مي توانيد راه حل هاي اساســي با تاثير 
پايدار پيدا كنيد.

 هر كار ديگري غير از اين يعني درمان 
موقتي و به جا گذاشتن مجدد مشكل.

@racticalManagement 

مهارت های مديريتی

چگونه در مخاطب مان حس اعتماد ايجاد كنيم؟
ايجاد حس اعتماد در مخاطب هميشه يكی از مهم ترين اصول 
بازاريابی چه در بازاريابی اينترنتی و چه در دنيای واقعی است. 
تا كاربران سايت شما به شما اعتماد كافی نداشته باشند، به 
طور حتم از شما خريد نمی كنند. در اين مقاله به طور مختصر 
و البته كامل راهكارهايی را به شــما ارائه می دهيم كه با به 

 كارگيری آنهــا، می توانيد اعتماد مخاطبان ســايت خود 
را جلب كنيد.

 
1- با كاربران سايت خود به طور دائم در ارتباط باشيد

شما بايد برای ايجاد حس اعتماد در مخاطب و جلب اعتماد كاربران، 
به طور منظم سايت خود را به روزرسانی كنيد، به نظرات آنها به طور 
كامل پاسخ دهيد و غيره. همچنين شما از طريق به كارگيری ايميل 
ماركتينگ نيز می توانيد ارتباطی بسيار قوی با كاربران سايت خود 

داشته باشيد.

2- در صورت بروز مشكل در سايت آنها را باخبر كنيد
سايت ها معمولا هر از چندگاهی با مشكلاتی، هرچند كوچك مواجه 
می شوند. معمولا اين مشكلات به طور ناخواسته باعث بروز مشكل 
در سايت می شوند. گاهی بروز مشكل در سرويس های ميزبانی وب 
می تواند سايت شما را با مشكل مواجه كند كه در اين صورت بدون اطلاع 
قبلی صورت گرفته و شما نمی توانيد به كاربران خود اعلام 
كنيد اما گاهی مشكلاتی در رابطه با كدنويسی يا 
قالب سايت ايجاد می شود كه لازم است حتما آنها 
را در جريان كار بگذاريد.مديران سايت ها معمولا 
پس از چند سال قالب سايت خود را تغيير 
می دهند كه در ابتدای كار با مشــكلاتی 
مواجه می شوند و لازم است كاربران را 
در جريان بگذاريد و برای آنها راجع به 
مشكلات به وجود آمده توضيح دهيد. 
حتی گاهی بايد از آنها بابت مشكلات به 

وجود آمده عذرخواهی كنيد.

3- از كاربران خود كمك بخواهيد
گاهی لازم اســت كه از كاربران سايت خود در 
مورد موضوعی كمك بخواهيد. مثلا از آنها در مورد 
فروشگاه ســايت كمك بخواهيد و بپرسيد كه چه 
قسمتی از آن را بايد بهبود ببخشيد، به چه محصولاتی 
نياز دارند و غيره. بی شك تاثير بسيار زيادی در ايجاد 

حس اعتماد در مخاطب شما دارد.

4- ايميل ماركتينگ را فراموش نكنيد
ايميل ماركتينگ يكی از قديمی ترين، بهترين و در عين حال 
پيشرفته ترين روش های جلب اعتماد مخاطبان سايت بوده 
است. هرچند امروزه با گسترش شبكه های اجتماعی، نقش ايميل، 
مقداری كمرنگ شده است اما با اين حال، هنوز تاثير خود را دارد.شما 
از طريق ايميل ماركتينگ می توانيد هميشه با كاربران سايت خود در 
ارتباط باشيد و آنها را از رويدادهای سايت خود باخبر كنيد. البته بايد 
در ارسال ايميل ها دقت لازم را به خرج دهيد و حد تعادل را رعايت كنيد 
چون اگر به صورت مكرر به آنها ايميل ارسال كنيد، احتمال دارد شما را 

اسپم كنند و يا عضويت سايت 
شما را لغو كنند.

5- از تاثير شبكه های اجتماعی غافل نشويد
شبكه های اجتماعی روز به روز در حال گسترش هستند و ميزان 
اســتفاده و همچنين كاربرد آنها هر روز بيشتر می شود. معمولا 
كاربران سايت ها، حوصله چك كردن روزانه سايت را ندارند اما 

به طور معمول روزانه شبكه های اجتماعی خود را چك می كنند.
شما می توانيد از اين شبكه ها، به عنوان يك ابزار قدرتمند ارتباطی 
برای برقراری ارتباط با كاربران خود استفاده كنيد. شبكه های 
اجتماعی مثل توئيتر، گوگل پلاس، فيسبوک، اينستاگرام، تلگرام 
و غيره امكانات بسيار بالايی را در اختيار شما قرار می دهند كه با 
به كارگيری آنها می توانيد خيلی راحت با مخاطبان سايت خود در 
ارتباط باشيد.همچنين شما می توانيد مقالات خود را در سايت های 
اجتماعی منتشر كنيد و به سايت تان لينك بدهيد كه اين كار تاثير 

بسيار بالايی در سئو سايت خواهد داشت.

6- از نظرسنجی و نظرخواهی استفاده كنيد
نظرسنجی همواره يكی از راه های بسيار عالی در ايجاد حس اعتماد 
در مخاطب شماست. شما بايد هر از چندگاهی برای كاربران خود يك 
نظرسنجی بگذاريد و از آنها راجع به قسمت های مختلف سايت نظر 
بخواهيد. از آنها بپرسيد كه كدام قسمت را تغيير دهيم، كدام قسمت 
را حذف كنيم، در مورد كيفيت مقالات، محصولات و غيره بپرسيد.

اين گزينه می تواند اين حس را در مخاطب شما ايجاد كند كه شما 
برای آنها ارزش بسيار بالايی قائل هستيد و به نظرات آنها احترام 
می گذاريد. همچنين می توانيد از آنها در مورد مقالات منتشر شده 

نظر بخواهيد و تا حد امكان به نظرات آنها زود جواب دهيد.

7- صبر كنيد
ايجاد حس اعتماد در مخاطب كار تقريبا زمان بری اســت. اين 

قسمت را با مثالی ساده ببينيد:
فرض كنيد شما همين امروز يك مغازه بقالی بازكرديد. طبيعتا خيلی 
راحت همين امروز مردم از شما خريد می كنند و نياز چندانی به ايجاد 
اعتماد در خريدار نيست. هر چند كه بايد يك سری فاكتورها رعايت 
شود اما هم اكنون فرض كنيد شما يك سايت در زمينه فروش موبايل 
راه اندازی كرده ايد، شما بايد ابتدا اعتماد لازم را در مخاطب تان ايجاد 
كنيد كه كار زمان بری اســت. يعنی اول بايد با كاربران سايت خود 
ارتباط برقرار كنيد، با آنها به طور مداوم در ارتباط باشيد و غيره تا 

مخاطبان تان به شما اعتماد كرده و از سايت شما خريد كنند.

8- ای نماد بگيريد
چند وقتی است كه گرفتن ای نماد )ENamad( در بين سايت های 
فروشگاهی )يا غيرفروشگاهی( ايرانی، به سرعت در حال گسترش 
است. ای نماد سايت شما را بسيار معتبر می كند و كاربران با خيال 

راحت تری از شما خريد می كنند.
محمد افراسيابی
www.alefban.com


